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Asociace polio založena
Asi se divíte, co je to za nadpis! Ani jsme si neuvědomili, jak ten čas běží a že v minulém roce uplynulo 

již 25 let, od založení Asociace polio. 
Uvědomila jsem si to po obdržení e-mailu od Zuzky Šiškové se slovy: „Dlouhodobě se zapomíná 

na lidi, kteří byli u zrodu asociace jako takové. Bez jejich invence by se přinejmenším všechno zbrzdi-
lo a vyvíjelo asi jinak. Velmi jsem ocenila rozhovor s Markétou Fidlerovou ve Zpravodaji č. 1-2 2010 
se vzpomínkou na založení asociace. Mnozí z členů nespojují jméno Markéty Fidlerové s podobou, 
a proto přidávám její aktuální fotografii. Taky málokdo ví, že krásně maluje a že měla před nedáv-
nem výstavu.“

K výtvarným aktivitám Markéty Fidlerové se vrátíme v některém dalším čísle našeho časopisu.
mm

V časopise Elán č. 12 1990 se o založení naší asociace píše
Jak jsme již v  Elánu oznámili, byla dne  

4. srpna 1990 založena Asociace polio. Jejímu 
založení předcházela činnost přípravného vý-
boru a řada písemných požadavků z řad obrná-
řů, požadujících založení specifické organiza-
ce. Za místo ustanovujícího shromáždění byly 
zvoleny Janské Lázně. Kromě pacientů se sjelo 
mnoho dalších účastníků z celé ČR a dokonce 
i SR. Podmínky pro takovou akci byly toho dne 
spíše negativní. Byla sobota, 13 hodin, léto, 
nebe bez mráčku a počasí přímo lákalo k vodě 
nebo do  přírody. Přesto se kolonáda zaplnila 
účastníky, kteří těmto svodům odolali a  tím 
potvrdili, že zájem o  založení vlastní specific-
ké organizace mezi poliomyelitiky je skutečně 
široký a vážný.

Shromáždění zahájila jménem přípravného 
výboru M. Fidlerová, která informovala přítom-
né jednak o péči SI v ČR o polio, jednak o práci 
přípravného výboru. Po krátké diskusi o názvu 
a  působnosti organizace účastníků rozhodla, 
že organizace ponese jméno Asociace polio 
a bude působit v celé ČR jako specifická orga-

nizace Svazu tělesně postižených ČR. Po tomto 
rozhodnutí se konaly tajné volby výboru a  re-
vizní komise. Výbor v tomto složení bude pra-
covat do 31. 12. 1991.

Přítomní se dále seznámili s  návrhem pro-
gramového prohlášení a  po  drobných doplň-
cích schválili hlavní zásady činnosti Asociace 
polio. Na závěr jménem všech obrnářů odeslali 
dopis ministerstvu ČR podporující iniciativu SI 
v ČR, která se týká křížkové lázeňské léčby po-
liomyelitiků v Janských Lázních.

Pokračování na straně 43.

Markéta Fidlerová v kolonádě s mikrofonem vlevo
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Slovo na úvod 
Milé čtenářky, milí čtenáři!
Přicházíme s novým letošním číslem našeho časopisu. Po dvou letech je toto první dvojčíslí 

opět barevné. A jak rozhodl výbor AP, barevná budou i všechna další čísla. Chceme časopis také 
i nadále obohacovat o fotopřílohy z našich nejzajímavějších akcí. Abyste si i vy, kteří jste tam 
nebyli, mohli přiblížit to-které dění a alespoň takto se „zúčastnit“.

Potěšily nás e-maily od vás – čtenářů, vlastně čtenářek, s  reakcemi na poslední, rozšířené, 
číslo našeho časopisu. 

Napsaly nám:
Jana Všechovská: Dnes mi přišel Zpravodaj. Tvůj článek – vystoupení na konferenci, mně mluvil 

z duše. Naše životní prožitky všech obrnářek jsou si podobné.
Věra Benediktová: Ještě jednou musím poděkovat za Zpravodaj. Četla jsem ho jako knihu poví-

dek. Je to zajímavé si o známých lidech přečíst něco víc, než jsem o nich věděla. Dosud jsem se s nimi 
v Jánkách „jen“ potkávala. Autoři těch miniživotopisů se museli docela zapotit, než to sepsali. Je to 
moc pěkné. Už dříve jste psali o p. Benešovi, o Novotných, o MUDr. Preinheirtnerové, co byla v Indii.  

Naopak, podivili jsme se e-meilu jedné nejmenované členky: 
Dobrý den paní Mruzková, tímto e-mailem ruším Zpravodaj Asociace polio a jeho příspěvky. Dů-

vod: jelikož jsem ani jednou nebyla pozvána na žádné akce a platím příspěvky už léta a to mě už 
přestalo bavit, když není o mě žádný zájem a jen přispívám. 

Odpověděla jsem: Váš e-mail mne velice překvapil. Rušíte Zpravodaj AP z důvodu, že jste ani jed-
nou nebyla pozvána na žádné akce… To se divím, protože ve Zpravodaji č. 3-4 každoročně uvádíme 
plán Asociace polio na celý další rok, jsou tam informace o plánovaných rekondicích i s termíny jak 
a do kdy se přihlásit. V plánu je i termín konání Festivalu Obrnáři obrnářům a o obrnářích a v dalším 
čísle i na něj pokaždé zveme. Žádné jiné pozvánky na akce Asociace polio nerozesíláme. Zpravodaj 
AP je hlavní komunikační prostředek mezi výborem a členy Asociace polio. Kdybychom o Vás neměli 
zájem, jak píšete, tak bychom Vám pravidelně neposílali náš Zpravodaj. Pokud i přes toto vysvětlení 
považujete členství v Asociaci polio za zbytečné, budeme jej respektovat. 

Věřím, že sledujete i  naše webové stránky. Po  loňských lázních mám technického spolu-
pracovníka. Je jím Václav Tobiáš. Společně se nám povedlo na  stránky doplnit všechna čísla 
Zpravodajů od roku 2010 a ve Fotogalerii dokumentaci akcí od roku 2008. Aktuálně se snažíme 
vkládat pozvánky na akce Asociace i akce vás, obrnářů. Čeká nás ještě utřídění a systematičtější 
uložení odborných článků, taktéž potřebujeme přepracovat rubriky Polio v ČR a Polio ve světě.  

A proč vycházíme malinko později, než jsme měli v plánu? 
První důvod byl ten, že zasedání Valné hromady Evropské polio unie v Piešťanech se konalo v první 

červnový víkend. Jako přidružení členové jsme byli pozvání a do Piešťan vycestovali. Přinesli jsme po-
drobný popis tohoto setkání evropských obrnářů v Piešťanech, doplněný bohatou fotodokumentací. 

Druhý důvod je ten, že naše Asociace polio prochází složitou transformací na spolek podle 
nového Občanského zákoníku. Řešení věcí s tím spojených je velice náročné i v důsledku toho, 
že jsme roztroušení po celé republice a výbor se schází jednou za dva měsíce. Poslední schůze 
výboru se konala v rámci nedávné rekondice v Janských Lázních. Úpravy nových stanov se ujala 
PhDr. Marcela Stránská. Dělá vše pro to, abychom byli co nejdříve zaevidování ve Spolkovém 
rejstříku. Pan předseda, Ing. Jindřich Beneš, zase dohlíží, aby vše proběhlo podle obecně závaz-
ných právních předpisů, abychom se nedopustili žádné chyby. 

O všem se dočtete na následujících stránkách. 
Omluvte nás proto za toto zpoždění, věřím, že ho vynahradí čtení našeho Zpravodaje.
Děkujeme. 

mm
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Složení výboru Asociace polio 
Jak jsme vás již informovali, v minulém roce proběhly volby do Výboru a do Revizní komise Asoci-
ace polio na období od roku 2016. Vzhledem k vašim žádným negativním hlasům k navrhovaným 
kandidátům složení Asociace polio k 1. 1. 2016 je následovné: 

Výbor

předseda Ing. Jindřich Beneš Praha 4 tel.: 241 731 627 

místopředsedkyně, 
knihovna, red. rada Ing. Božena Doležalová Praha 4 tel.: 222 969 051

místopředsedkyně, projekty PhDr. Marcela Stránská Praha 6 tel.: 602 873 420

tajemnice, organizace 
rekondičních pobytů Ludvika Bradová Louny tel.: 474 552 498

zdrav. problematika MUDr. Marta Langmeierová, CSc. Praha 5 tel.: 222 957 614

zdrav. problematika, 
východočeský region MUDr. Hana Opravilová Hradec Králové tel.: 495 511 877

zdrav. problematika, 
severomoravský region MUDr. Eva Přibylová Ostrava-Výškovice tel.: 596 747 792

organizace rekondičních 
pobytů Emil Chadima Poděbrady tel.: 325 613 573

Zpravodaj AP, 
organizace akcí Mgr. Mária Mruzková Ostrava-Poruba tel.: 591 120 038

zápisy ze schůzí výb. PhDr. Libuše Zušťáková Praha 10 tel.: 737 658 093 

člen Josef Malý Mochov tel.: 723 720 593

členka Věra Novotná Praha 4 tel.: 272 763 563

člen Bohumil Svoboda Praha 10 tel.: 737 536 135

členka Jana Zeminová Praha 9 tel.: 607 291 821

členka Jana Zimová Praha 6 tel.: 220 920 328

Revizní komise

předseda Milan Plašil Praha 11 tel.: 272 937 280

členka Věra Hesounová Praha 11 tel.: 737 444 239

členka Jaroslava Šebestová Praha 10 tel.: 728 119 174

Sídlo Asociace polio

Jabloňová 2891, 106 00 Praha 10, tel.: 728 119 174

Sekretariát Asociace polio

Ludvika Bradová, tajemnice, účetnictví, Kosmonautů 2289, 440 01 Louny 
tel.: 474 552 498, mobil: 723 138 611, e-mail: lubradova@seznam.cz, lubra@volny.cz,  
Bankovní spojení: Česká spořitelna, a.s., Praha 4 , Číslo účtu: 80413349/0800, 
IČ: 00570656, DIČ: CZ00570656, Internet: www.polio.cz



O čem jednal výbor Asociace polio
12. 12. 2015 Centrum AP Na Skalce

 ▶ M. Stránská: přechod Asociace polio ke  sta-
tutu spolku, stanovy je nutno upravit během 
roku 2016. 

 ▶ J. Beneš: návrh stanov bude připraven v úno-
ru, v květnu na výborové schůzi bude odsou-
hlasen. Hotové stanovy budou zveřejněny 
na webových stránkách. 

 ▶ H. Opravilová: návrh na  zjednodušený for-
mulář přihlášky do AP v nových stanovách. 
Při první platbě nového člena lze místo 
členského čísla napsat rodné číslo. Uvedla 
také možnost komunikace pomocí Whats 
Up a  dalších moderních komunikačních 
prostředků.

 ▶ E. Přibylová: plavání v Ostravě funguje.
 ▶ M. Mruzková: vyšlo další číslo Zpravodaje AP, 
webové stránky fungují, průběžně se aktua-
lizují s technickou podporou člena AP V. To-
biáše. Není třeba zasílat další výtisky Zpravo-
daje do Janských Lázní – počet je dostatečný.

 ▶ E. Chadima: jarní rekondice Janské Lázně 
bude probíhat od 14. 5. do 28. 5. 2016.

 ▶ B. Svoboda podal zprávu o stavu klubovny AP. 
Objevuje se plíseň, bude řešeno v dubnu 2016.

 ▶ M. Langmeierová: připravuje se zavedení tzv. 
řízené péče – doporučení praktického lékaře 
k odbornému. Bez doporučení bude návště-
va u odborníka zpoplatněna.

Po  oficiálním jednání výboru se pomalu zapl-
ňovaly prostory Na Skalce návštěvníky, členy AP, 
kteří se přišli pobavit v rámci předvánoční atmo-
sféry. Poseděli jsme u  malého občerstvení, za-
vzpomínali a kuli plány na další rok – kam a kdy 

pojedeme. Že nás bylo dost, je vidět na společ-
né fotografii. A to tam ani nejsme všichni.

19. 3. 2016 Centrum AP Na Skalce
 ▶ M. Stránská: byla odsouhlasena dotace mini-
sterstva kultury 42 000 Kč. Ministerstvo zdra-
votnictví uvede informace až v červnu.

 ▶ J. Beneš: stanovy budou definitivně projed-
nány na schůzi v květnu v Janských Lázních. 
Stanovy budou konzultovány s  právničkou. 
Není např. nutno mít kontrolní komisi (lze 
pověřit jednotlivě). K  přípravě stanov se vy-
jádřili členové výboru H. Opravilová a E. Cha-
dima.

 ▶ V. Novotná uvedla některé zkušenosti své 
i členů AP s parkováním pro ZTP. Podrobnos-
ti budou uvedeny ve  Zpravodaji. (Jedná se 
o zákon o silničním provozu 361/2000). Dále 
upozornila na kontakty s NRZP a jejím před-
sedou p. Krásou a na periodikum Mosty.

 ▶ H. Opravilová: Rekondice Janské Lázně 
(podzim), zatím je přihlášeno 39 účastníků 
s dotací, 9 doprovodů. Doprovod – pokud je 
vlastníkem průkazu ZTP/P – bude nově mít 
vlastní přihlášku, čímž se postupuje podle 
platných předpisů.

 ▶ E. Chadima: Rekondice Janské Lázně jaro – za-
tím přihlášeno 31 členů a 2 doprovody. Dále 
uvedl možnost pořádat rekondice v  Klimko-
vicích – lázně nabízejí bazén, masáže, plnou 
penzi ve dvoulůžkovém pokoji za 6 100 Kč na 
týden. Informace budou zveřejněny ve Zpra-
vodaji AP jako průzkum. Vedoucím případné 
rekondice byl navržen E. Chadima.
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Na Skalce 12. 12. 2015
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 ▶ E. Přibylová: Plavání v Ostravě funguje.
 ▶ L. Zušťáková podala zprávu o  činnosti diva-
délka Verva a napíše o tom do Zpravodaje.

 ▶ L. Bradová podala zprávu o  hospodaření. 
Na rekondici Slatinice se zatím přihlásilo 28 
účastníků.

 ▶ J. Beneš: V  Piešťanech připravuje slovenská 
organizace konferenci v  rámci EPU. Jako 
delegát naší AP byla odsouhlasena M. Mruz-
ková. Členové výboru do  květnové schůze 
podají návrhy na placené akce pro členy AP 
(půjčování pomůcek, kulturní akce apod.) Je 
možné zlepšit či rozšířit Zpravodaj AP (ba-
revné řešení, více stran). Dále uvedl, že ode-
slal osobní dopis předsedovi vlády a  na  pří-
slušná ministerstva ohledně privatizace 
Janských Lázní.

21. 5. 2016 Sola Fide Janské Lázně
 ▶ J. Beneš, předseda AP přivítal přítomné. 
 ▶ M. Stránská informovala o  odpovědi na  do-
pis týkající se udělení výjimky – soud uznal 
název Asociace polio bez dovětku spolek. 
Pošleme-li aktuální Stanovy, budeme zare-
gistrováni.

 ▶ J. Beneš doplnil, že je nutné zaslat na  soud 
jmenný seznam členů výboru.

 ▶ M. Stránská podrobně probrala celé Stanovy 
bod po bodu se změnami, všichni členové se 
jednohlasně shodli na  jejich přijetí. Stanovy 
v  této podobě budou podány M. Stránskou 
na Spolkový rejstřík Městského soudu v Praze. 

 ▶ Podle tohoto návrhu Stanov byli ustanovení 
místopředsedové AP:
První místopředseda – Marcela Stránská
Druhý místopředseda – Emil Chadima
Třetí místopředseda – Božena Doležalová.

 ▶ J. Beneš: Omluvil se p.  Zeminové, že jí ne-
můžeme dál považovat za  členku výboru, 
vzhledem k tomu, že se nezúčastňuje schůzí 
výboru a nevykonává svou funkci. Josef Malý 
se omluvil ze schůze a  oznámil ukončení 
členství ve výboru. Rovněž informoval o roz-
hodnutí Milana Plašila ukončit svou funkci 
předsedy v Revizní komisi AP.

 ▶ Do výboru byly kooptovány paní Jaroslava 
Šebestová a Věra Hesounová. Ve Zpravoda-
ji č. 1-2 2016 budou zveřejněny schválené 
Stanovy.

 ▶ M. Stránská informovala o  přiznání dota-
ce Ministerstva kultury ve  výši 42  000 Kč 
na  Festival OOO a  Ministerstva zdravotnic-
tví na  Zpravodaj ve  výši 35  000 Kč. Nebyla 
přiznána dotace MZ na  rekondice. Napíše 
na  MZ žádost o  podrobné vysvětlení ne-
poskytnutí této dotace. Než se vše vysvětlí, 
budou rekondice plně hrazeny samotnými 
účastníky.

 ▶ M. Langmeierová na výzvu předsedy navrh-
la, aby se z finančních prostředků AP v rámci 
Fetivalu pronajal pro účastníky nový bazén. 
Zajištěním byl pověřen E. Chadima. Upozor-
nila na  rozšíření požadavku na  změnu v  lé-
kařských předpisech při kontrolách řidičů, 
tělesně postižených, po 70. roce života.

 ▶ J. Beneš navrhl odměnu pro B. Svobodu 
za technickou pomoc v Centru AP.

 ▶ E. Chadima informoval o terminu rekondice 
Janské Lázně I. na rok 2017 – od 13. do 27. 5.

 ▶ M. Mruzková: Byl zaplacen poplatek na pro-
voz webových stránek AP, do  27. 10. t.r. je 
třeba ještě převést a zaplatit doménu. Zpra-
vodaj bude expedován do 15. 6., po uskuteč-
něném zasedání EPU v Piešťanech. 

Děkuji MUDr.  Zině Tokárikové, Janě Zeminové a  Pepovi Malému za  spolupráci 
a přeji hodně zdraví.
Milanovi, tedy, Plašilovi, děkuji moc – dlouho nám pomáhal a je mi líto, že už dlou-
ho říkal, že už ne. Byl jsi, Milane, přínosem. Děkuji Ti osobně a budu rád, když se 
zapojíš i nadále, dík. 

Jindra Beneš osobně i jako předseda AP
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Žádost o zrušení privatizace SLL Janské Lázně
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Poznámka na závěr:
Uvádím výše dopis na předsedu vlády ČR, jehož kopii jsem poslal ministru zdravotnictví. Oce-

ňuji bezprostřední reakci ministra zdravotnictví prostřednictvím náměstkyně Mgr. Lenky Taie Ko-
laříkové. Je mi trochu smutno, že ani přes sekretářku se nevyjádřil předseda vlády. Budiž. 

Podle mně dostupných informací usnesením vlády ČR byla privatizace SLL Janské Lázně s.p. zastavena.
Jistě ne každý se mnou v otázce privatizace SLL Janské Lázně s.p. souhlasí, ale trvám osobně 

na tom, že využití našeho přírodního bohatství nepatří do soukromých rukou. 
Proto ta paralela s OKD v dopisu na předsedu vlády, a tudíž uhlí jako přírodní bohatství, a jak 

si lze soukromě „nahrabat“.
A podobně, aby léčivý pramen know-how a byty SLL Janské Lázně nebyly využity k obohacení 

soukromých osob a následně nedošlo třeba i k likvidaci léčby postižených.
Ing. Jindřich Beneš, předseda AP 
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Hospodaření za rok 2015
Dne 19. března 2016 proběhla revize hospo-

daření Asociace polio za  účasti revizní komisí 
ve složení členů revizní komise – Milan Plašil, Věra 
Hesounová a tajemnice AP Ludvika Bradová. Čle-
nové revizní komise navázali na  předcházející 
kontrolu provedenou za  rok 2014. Provedli kon-

trolu všech účetních dokladů za rok 2015 a dále 
provedli kontrolu bankovních účtů a  pokladny. 
Členové revizní komise nezjistili žádné závady. 
Vedení veškeré dokumentace odpovídá zákonům 
o účetnictví. Předmětem revize byl stav finanční 
hotovosti na jednotlivých účtech a v pokladně.

Hospodaření s finančními prostředky za rok 2015 
Příjmy

Členské příspěvky 106 848,24 Kč

Úroky 130,98 Kč

Dotace MK ČR 42 000,00 Kč

Dotace MZ ČR 155 000,00 Kč

Platby od účastníků léčebných rekondičních pobytů 495 009,00 Kč

Sponzorský dar 20 000,00 Kč

CD prezentace Festivalů OOO 1 200,00 Kč

Vratka přeplatku nájemného Skalka 5 358,00 Kč

Záloha na rekondici JL I. – převod z dotačního účtu 150 000,00 Kč

Příjmy celkem 975 789,22 Kč

Výdaje

Poštovné, kopírování 967,00 Kč

Poplatky za vedení účtu 7 962,00 Kč

Náklady kulturně společenského centra AP 97 089,00 Kč

Cestovné AP 11 749,00 Kč

Kulturní výdaje 16 416,60 Kč

Zpravodaj 50 063,00 Kč

Léčebně rekondiční pobyty 598 996,00 Kč

Vratky za neuskutečněné rekondice 16 549,00 Kč

Převod zálohy na rekondici JL I. na dot. účet 150 000,00 Kč

Náklady na výstavy a umělecká fota – Festival OOO 13 000,00 Kč

CD prezentace Festivalů OOO 1 217,00 Kč

Poplatek do EPU 3 258,00 Kč

Daň z úroků 6,08 Kč

Výdaje celkem 967 272,08 Kč

Přípravujeme rekondici v Klimkovicích
Pro příští rok je plánovaná další nová rekon-

dice a to v Sanatoriích Klimkovice. Někteří obr-
náři jezdí do Klimkovic na pravidelné lázeňské 
pobyty. Pro ty, kteří by si to chtěli zkusit ales-
poň na  krátkou dobu, je rekondiční pobyt ta 
správná příležitost.

Rekondice by se uskutečnila na  podzim 
příštího (tj. 2017) roku, v  délce 7 dnů. Ubyto-
vání na jedno – nebo dvoulůžkových pokojích, 
plná penze (snídaně formou bufetu), procedu-
ry jak jsme zvyklí, čili skupinové cvičení, bazén, 
masáže. Cena je v případě ubytování na dvou-
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lůžkovém pokoji 6  167 Kč, na  jednolůžkovém 
7 287 Kč (jde o ceny letošní, snad se nezmění). 
Je možnost přikoupení dalších procedur, tj. jo-
dobromových, vířivých či bylinkových koupelí, 
nejrůznějších obkladů, lymfodrenáže apod. 

Kolem Klimkovic vede dálnice, což usnadňu-
je dojezd autem. Dopravit se lze také vlakem –  
do  Ostravy Svinova, a  zde od  nádraží až k  lá-
zeňským budovám jede autobus.

K  přednostem pobytu v  Klimkovicích patří 
to, že se vše nachází pod jednou střechou. V láz-
ních je bohatý kulturně-společenský život, jsou 
zde kavárny, restaurace, obchody, společenský 
sál. Pokud se někdo obává toho, že je to u Ost-
ravy, tudíž v zamořeném ovzduší, není tomu tak. 

Sanatoria Klimkovice se nacházejí na hýlovském 
kopci, obklopena lesy a  loukami. Z  vršku se 
za  příznivého počasí otevírá jedinečný výhled 
na  panorama Beskyd. Lázeňské objekty jsou 
umístěny v  příjemném parkovém areálu, k  ně-
muž přiléhá nově zbudovaný lesní park. Lokalita 
na  hýlovském kopci má dle aktuálních měření 
nejčistší vzduch na  Ostravsku, jeho kvalita je 
srovnatelná s ovzduším v podhůří Jeseníků.

Máte o  tento rekondiční pobyt zájem? Při-
hlaste se předběžně panu Emilu Chadimovi, 
který tuto rekondici povede. Kontakty – te-
lefon: 325  613  573, mobil: 737  123  599, email: 
chadima.e@seznam.cz

(mad)

Finanční dar
Děkujeme touto cestou za opětovný dar – finanční částku dvaceti tisíc korun na činnost 
Asociace polio. Manželé Karolína a Martin Jahnovi tak činí už poněkolikáté. Vážíme si jejich 
empatie a oceňujeme jí jako přístup rodinného člena k podpoře zdárné činnosti výboru 
Asociace polio ve prospěch všech členů obrnářské rodiny. Mimo jiné nám to umožnilo ak-
tivně se zapojit účastí na setkání Valného shromáždění European Polio Union v Piešťanech 
a zaplatit odpolední plavání v NOVBA při letošním Festivalu OOO.

Kulturně společenský festival Obrnáři obrnářům a o obrnářích 2016 
Zveme vás na tradiční festival do Janských Lázní, 23. až 25. září 2016. 
Festival připravujeme s podporou a pod záštitou Ministerstva kultury ČR, Státních léčebných láz-
ní s. p. Janské Lázně a Městského úřadu Janské Lázně. 

Pátek 23. září

Příjezd účastníků na Festival 2016, neformální setkání

9.00 h Kolonáda: Otevření výstavy Fotoreportáže z rekondic Asociace polio

18.30 h Kolonáda: Volné vystoupení pacientských kapel

Sobota 24. září

Kolonáda: Výstava Vladimíra Vondrejse Bylo, nebylo – miniatury

10.00 h Janský dvůr, Malý sál: Aktiv s hosty a s členskou schůzí AP

13.30–16.00 h NOVINKA! Možnost koupání v Novém bazénu (Aquacentru) SLL Janské Lázně. Vstup 
zdarma bude kontrolován na základě seznamu aktivních (platících) členů Asociace polio. 

14.00 h RELAX u kolonády, Dolní promenáda • Kulturně zábavné odpoledne s kapelníkem  
Vaškem Filipem

19.00 h Kolonáda: Společenský večer s produkcí Vosa Bandu, k tanci a poslechu hraje  
Miroslav Vosáhlo

Neděle 25. září

10.00 h Sola Fide: Schůze výboru Asociace polio 

Volný program • Přátelská setkání • Odjezd účastníků Festivalu 2016

Drobné změny vyhrazeny. Vstup na všechny akce v rámci Festivalu jsou pro členy Asociace polio zdarma.



Či
nn

os
t A

so
ci

ac
e 

po
lio

13

SLL Janské Lázně prostřednictvím paní kulturní Jany Korytářové 
nás ve státní svátek 28. 9. zvou na zajímavou akci: 

Vážení členové AP, zveme vás na druhý ročník Kulinářského dne 
v Janských Lázních. Po úspěchu minulého ročníku, jsme se rozhodli 
udělat akci ve větším rozsahu. Zúčastní se více restaurací z Janských 
Lázní, na  stáncích se bude prodávat mimo jiné více regionálních 
potravin.

Novinkou a  rozšířením letošního Kulinářského dne bude vaření 
před diváky italským kuchařem a zpěvákem v jedné osobě a prodej 
originálních italských surovin.

Na pódiu kromě něj vystoupí slavný JH Big Band Hradec Králové.
mm

Dvakrát v Piešťanech
Poprvé se slovenskými obrnáři

První květnový víkend od čtvrtka do neděle 
jsme s manželem, jako každoročně, strávili v ho-
telu Satelit s  partou padesáti obrnářů sloven-
ské Asociace polio. Byl to opět velice příjemný 
a krásný víkend. Krásný proto, že bylo výjimeč-
né počasí. Po celou dobu svítilo a hřálo nás jarní 
sluníčko. Příjemný proto, že jsme se opět sešli 
a  mohli si popovídat o  všem, co nás trápí, ale 
i těší. První večer jsme se diskusím a přátelským 
rozhovorům věnovali do pozdních hodin. 

Druhý den jsme využili na  prohlídku a  pro-
cházku městem. Hotel Satelit leží přímo v centru 
Piešťan, kde jsou různé obchůdky, butiky, bli-
zoučko je i Lázeňský ostrov se všemi krásami pří-
rodními i  stavebními. Večer nás čekala náročná 
diskotéka s tombolou. U tomboly se osvědčili pří-

tomní vnoučci, kteří nám nosili vyhrané dárečky. 
Protože my už jsme čím dál tím méně pohyblivěj-
ší, dobře nám padne, když nám je přinesou přímo 
ke stolu. Ta nepohyblivost byla vidět i na taneč-
ním parketu. Ačkoliv nemůžu říct, že by to bylo až 
tak špatné. Ty nejskalnější nenechá dobrá hudba 
či písnička v klidu sedět a přemůžou se přijít si za-
skotačit na parket. A na naši hymnu Dobytí ráje 
od Vangelise se přidají skoro všichni. 

Další den bylo zase krásné slunečné poča-
sí, které jsme využili na  procházky, či poseze-
ní v pouličních kavárničkách. Večer nás čekala 
výroční členská schůze s hodnocením činnosti 
a  oznámením výsledků voleb. Ano, slovenská 
Asociace polio písemnou formou volila Radu 
na  další čtyřleté období. Staronovým předse-
dou zůstává PhDr.  Štefan Grajcár, jeho místo-
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předsedkyněmi jsou dvě ženy, bývalá dlou-
holetá předsedkyně Ing.  Alica Suchá a  nová 
členka Ing.  Marcela Gašová. Novým členem 
výboru je i  Doc.  RNDr.  Ján Bezecný, CSc. Ji-
nak ostatní členové jsou staronoví: tajemnice 
Mgr.  Anna Hmiráková a  hospodářka Helena 
Kánová, členové MUDr. Zuzana Baranová, PhD., 
Ing.  Jozef Danek, Miloš Stilhammer, Ing.  Voj-
těch Antošovský, Jana Šebiánová, Ing.  Milan 
Dovhun. Poslední tři jsou členové kontrolní ko-
mise Asociace polio v SR. 

Při hodnocení činnosti pan předseda vzpo-
mněl i  to, že v  rámci Slovenského svazu těles-
ně postižených (SZTP) se angažuje za Asociaci 
polio i  v  této organizaci. Členové asociace se 
každým rokem účastní víkendového setkání 
a sociálně-rehabilitačního kurzu (naše rekondi-
ce). Víkendové pobyty se tradičně konají v pieš-
ťanském hotelu Satelit. Rekondice se v posled-
ních letech s obměnou konají buď v Dudincích 
v  hotelu Hviezda nebo v  Piešťanech v  hotelu 
Máj. Na obě tyto akce přispívá asociace svým 
členům z  2 % daně z  příjmu, které poukázali 
dárci na  její účet. I  za  minulý rok se podařilo 
asociaci získat přes dva tisíce Eur. Někteří čle-
nové využívají možnosti pobytu v rekreačním 
zařízení Relax Štúrovo. Zástupci AP se pravidel-
ně účastní Mezinárodních dnů osob se zdra-
votním postižením organizovaných ročně SZTP. 
Slovenští obrnáři navštěvují i  Festival Obrnáři 
obrnářům a  o  obrnářích v  Janských Lázních 
a setkání bývalých pacientů – „Šesťáků“ ve Vel-
kých Losinách.

A  co trápí slovenské obrnáře nejvíce? Jsou 
to lázně. I přes petici, která zatím přinesla ale-
spoň to, že postpoliomyelitický syndrom (PPS) 
byl zařazen do  seznamu prioritních nemocí. 
Zatím se ale čeká na  nejbližší novelizaci indi-
kačního seznamu pro lázeňskou péči, aby byly 
lázně pro obrnáře přeřazeny z kategorie B (pří-
spěvkové) do kategorie A (komplexní). 

Budeme našim slovenským přátelům držet 
palce, aby tento požadavek byl co nejdříve spl-
něn, aby se mohli ve větší míře léčit. Vždyť valná 
většina si příspěvkové lázně nemůže dovolit tak 
často, jak by to vyžadoval jejich zdravotní stav.

Podruhé s obrnáři z celé Evropy
O tom, že Evropská polio unie (EPU) se sna-

ží přibírat do svých řad nové členy a dávat jim 

možnost prezentovat se, jsme se přesvědčili 
v  roce 2012. Tehdy se česká Asociace polio 
nabídla zorganizovat výroční Valné shromáž-
dění v Čechách. Konalo se v Janských Lázních, 
v  nejpřirozenějším prostředí českých obrnářů. 
Všichni evropští obrnáři se bez problémů zapo-
jili do janskolázeňského života. Podrobně jsme 
o tom psali v našem Zpravodaji. 

No a letos měli možnost prezentace sloven-
ští obrnáři. Je pravda, že na Slovensku nemají 
lázně, které by se specializovaly na  léčbu obr-
nářů, proto výběr místa konání letošní Valné 
hromady podléhal jiným ktirériím, klíčová 
byla bezbariérovost prostředí. Organizace se 
ujal sám pan předseda Asociace polio v  SR, 
PhDr. Štefan Grajcár. V posledním Informátoru 
AP v SR zveřejnil tyto prvotní informace: 

Výročné valné zhromaždenie (EPU), ktorej pri-
druženým členom je aj naša Asociácia polio (ta 
naše česká též), sa tohto roku bude konať na Slo-
vensku, konkrétne v sobotu 4. júna v Piešťanoch. 

Miesto sme si nevybrali náhodne – Piešťa-
ny takmer všetci z  nás poznáme veľmi dôverne, 
stretávame sa tam už peknú kôpku rokov. Piešťany 
sú však predovšetkým kúpeľným mestom, miestne 
kúpele sú známe široko ďaleko, a  tým, že sa špe-
cializujú na choroby pohybového ústrojenstva, je 
dané i to, že je to snáď jediné mesto na celom Slo-
vensku, v  ktorom nájdete dostatok ubytovacích 
kapacít pre vozíčkárov. Aj preto sme sa rozhodli 
preveriť možnosti na  kúpeľnom ostrove. Výsled-
kom nášho pátrania bolo zistenie, že v hotelových 
zariadeniach na  kúpeľnom ostrove je takýchto 
izieb niekolko v hotelovom komplexe Balnea. 

Výročné valné zhromaždenie EPU sa koná ka-
ždý rok – zúčastnil som sa zatiaľ troch: prvý raz to 
bolo v  roku 2012 v Janských Lázňach, druhý raz 
v roku 2014 v Amsterdame a minulý rok v Londý-
ne. Verím, že toto „naše“ bude úspešné a že účast-
níkov pobyt u nás zaujme. 

Naší účasti předcházelo osobní pozvání 
předsedy AP v SR Štefana Grajcára, který ocenil 
velkou inspiraci k organizaci při účasti v již zmí-
něných Janských Lázních. Kromě členských or-
ganizací v EU byly pozvánky rozeslány dalším 
východoevropským organizacím polio, aby se 
zúčastnily schůze na své vlastní náklady. Před-
pokládala se účast delegátů z Polska, Maďarska 
a  Gruzie, aby se další skupiny zúčastnily a  při-
pojily k shromáždění členů z Evropské Unie.
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Tak tedy přicházím s nejaktuálnějšími dojmy 
z Piešťan z Valného shromáždění EPU. Za Aso-
ciaci polio jsme byli pověření já, hlavně jako 
sestavovatelka Zpravodaje, s  Ing.  Miroslavem 
Novosadem, CSc., který je výborem pověřen 
komunikaci se zahraničím. Doprovázel mě 
i můj manžel. 

Původně nám Štefan nabízel ubytování 
v  hotelu Balnea Esplanade, stejně jako pro 
všechny účastníky. I  když bylo pro členy EPU 
zlevněné, pořád to bylo nekřesťanské pro nás. 
Napadla nás možnost ubytovat se v Hotelu Sa-
telit, kde jsme byli před měsícem, ten ale měl 
v  tomto termínu plně obsazeno. Mirek našel 
na  internetu Penzion Benátky, který je v  blíz-
kosti lázeňského ostrova a  já si ho prověřila 
nakolik je bezbariérový. Po  zjištění, že se tam 
dostanu na  svém skutříku, jsme si ubytování 
zajistili. A zajistili jsme jej i pro naše maďarské 
přátele, kterým Hotel Satelit nevyhověl. Nako-
nec jsme byli nadmíru spokojení. I  když pen- 
zion nebyl úplně bezbariérový – měl dva 
schůdky do  restaurace a  ostrý úhel příjezdu, 
nestačili jsme se divit nad ochotou personálu 
tento nedostatek eliminovat. Byli velice vstříc-
ní, když bylo třeba naše vozíčkáře svést a  vy-
vézt nejenom přes schody, ale i do zmíněného 
kopečka. Všechna čest. 

Po  ubytování jsme se okamžitě přemístili 
na lázeňský ostrov do místa srazu evropských 
obrnářů. Jak jsme se blížili, už na  nás mávali 
z  venkovní kavárničky. Následovalo srdečné 
seznámení a  uvítání, jako bychom se rozešli 
teprve nedávno. Já jsem se s mnohými setkala 
už v Janských Lázních, takže to bylo již docela 
přátelské vítání. Vše tohle probíhalo pod pečli-
vým dohledem hlavního organizátora předse-
dy Asociace polio v SR, Štefana Grajcára. Štefan 
měl k ruce svoji manželku Gizku, která mu byla 
připravena pomoct jako příjemná a vlídná asi-
stentka. Jak jsme se postupně rozrůstali kolem 
jednoho stolku po  celé kavárničce, personál 
měl problém kolem nás bezpečně projít a ob-
sluhovat další návštěvníky. Ale nám to vůbec 
nepřekáželo. Opět jsem měla ten „obrnářský“ 
pocit, že jsme rádi, že jsme se opět setkali 
a máme si pořád co říct. V tomto duchu se nesl 
celý večer.

Druhý den byl už dnem pracovním. Sešli 
jsme se v  exkluzívních konferenčních prosto-

rech hotelu Balnea Esplanade. Zápis ze zasedá-
ní pořídil Mirek Novosad a  je v závěru tohoto 
článku. Čekalo nás schůzování a to v anglickém 
jazyce. A  v  tom já mám hendikep. Rozumět 
něco rozumím, ale mluvit neumím. Byla jsem 
ráda, že sedím z jedné strany vedle maďarské-
ho tlumočníka Jánose Schweitzera a  z  druhé 
strany vedle slovenské tlumočnice, členky vý-
boru AP, MUDr. Zuzky Baranové PhD. A protože 
jsme byli vyzvání, abychom informovali o  čin-
nosti našich polio organizací, připravila jsem se 
za českou Asociaci polio vystoupit. Musím ješ-
tě vzpomenout perličku: Když předsedající Da-
niel omylem jmenoval Československo, místo 
Česko a  Slovensko, Štefan ho patřičně opravil. 
Myslíme si, že fakt rozdělení by měli již dlou-
hodobě respektovat. Ale v mém případě toto 
pojmenování pořád platí: na  Slovensku jsem 
zakládala organizaci obrnářů a v Čechách se již 
několik let aktivně realizuji v prospěch obrnářů. 
Se svým jazykovým hendikepem jsem obezná-
mila přítomné a  poprosila Štefana, aby moje 
slova přetlumočil. 

Na zasedání jsem byla vybrána, i když sice 
neumím anglicky, ale bylo mi řečeno, že umím 
o  tom napsat. V  úvodu jsem uvedla již pět-
advacetiletou historii naší organizace, která 
měla v době vzniku kolem tisíc sedm set členů, 
nyní evidujeme do  devíti set aktivních členů. 
Samozřejmě jsem informovala o lázeňské péči 
u nás, o materiálech vydávaných k problemati-
ce postpoliomyelitického syndromu. Z činnos-
ti jsem vyzvedla organizaci rekondic, dokonce 
několika v  roce, organizaci Festivalů Obrnáři 
obranářům a o obranářích v Janských Lázních 
a  jejich vysoké návštěvnosti. Z  posledních 
jsem uvedla naši spoluorganizaci konference 
se SZÚ Praha v  minulém roce k  problémům 
s očkováním proti obrně, kdy se některé mat-
ky zdráhají své děti nechat očkovat. Proto kon-
ference věnovaná PPS, přenosné dětské obrně 
a 55. výročí zavedení plošného očkování v ČR 
s  významnou prezentací nás obrnářů, měla 
v  současné době veliký význam. Informovala 
jsem, že komunikace s členskou základnou je 
zajišťovaná prostřednictvím Zpravodaje AP 
a  přes internet, kde se snažíme o  pravidel-
nou aktualizaci a  kde jsou i  mnohé odborné 
články pro lékařské odborníky. V  závěru své-
ho vystoupení jsem přítomné pozvala na náš 
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letošní Festival do  Janských Lázní ve  dnech 
23. až 25.  září. Uvidíme, jestli někdo přijede… 
Po  ukončení mého příspěvku Daniel vtipně 
dodal, že jsem mluvila sice rychle, ale co se 
týče jeho, rozuměl všemu – tak ještě jednou 
děkuji za tlumočení, Štefane! 

Z  ostatních národních prezentací mě zau-
jalo vystoupení Malgorzaty Koter-Mórgowské 
z Polska. Ještě v Janských Lázních v roce 2012 
komunikovali obrnáři v Polsku jenom virtuálně 
přes internet a nebyli organizováni. Letos jejich 
Polskie Stowarzyszenie POLIO+ bylo v  únoru 
zaregistrováno. Můžete se podívat na  jejich 
nové a  pěkné webové stránky: http://postpo-
lio.lublin.pl/. Taktéž zaujala prezentace Maďar-
ské polio nadace v podání Klári Schweitzer. I je-
jich webové stránky jsou moderní a zajímavé: 
http://polio.hu/. Musím pochválit obě dámy, 
hlavně Klári za  perfektní angličtinu. Ocenili ji 
i všichni anglicky mluvící. 

V  Rakousku jsou organizovaní již dvacet 
šest let, z  jedenácti tisíc postižených obrnou 
je 5  až  6 tisíc organizovaných. Scházejí se 
dvakrát ročně. Nemají lázně pro polio, proto 
jezdí do  Německa. Belgie má také problémy, 

že lékaři neznají pospoliomyelitický syndrom. 
V  Německu vydali knihu o  PPS v  anglickém 
a  německém jazyce, připravuje se překlad 
do  francouzštiny. Samotná Margret Embry in-
formovala o německých webových stránkách: 
http://polio-echo.eu/. Jsou velice zajímavé tím, 
jak popisují obrnáře v  různých etapách živo-
ta (zdraví, postižení, současnost). Edith taky 
z  Německa popsala, kdy ji začaly problémy 
s PPS, jaké jsou sociální podmínky v Německu 
a  o  možnostech léčby. Na  závěr předsedající 
Daniel poděkoval za  aktivitu, prodiskutování 
mnohých otázek a hlavně za bohatou výměnu 
zkušeností. Vyzvedl prezentaci skupiny ze Slo-
venska, Česka, Maďarska a Polska.

A  organizátorovi v  jedné osobě Štefanovi 
Grajcárovi vyslovil veliké díky, „bylo to super“!  

Po dva dny v pátek a sobotu bylo v Piešťa-
nech krásné slunečné a  teplé počasí. V  noci 
ze soboty na neděli zase krásně pršelo. Pršelo 
i ráno jakoby počasí plakalo, že už vše skončilo. 
Rozprchli jsme se na  všechny světové strany 
po celé Evropě. 

Fotografie si prohlédněte ve Fotopříloze.
Mária Mruzková

Zápis z Výročního valného shromáždění Evropské unie polio
(AGM EPU – Annual General Meeting of European Polio Union) 4. června 2016 v Piešťanech

Zúčastnilo se 36 zástupců organizací po-
lio (členů i nečlenů EPU) z následujících zemí: 
Belgie, Česko, Francie, Gruzie, Holandsko, Irsko, 
Maďarsko, Německo, Norsko, Polsko, Rakousko, 
Slovensko, Švýcarsko, Velká Británie.

Předseda EPU John McFarlane, se omluvil, 
z důvodu nemoci v  rodině. Jednání místo něj 
vedl Daniel Peltzer z Belgie. Další přítomni čle-
nové výboru byly Margret Embry z Belgie a Eri-
ka Gehrig ze Švýcarska a zástupce hostitelské 
země Štefan Grajcár.
Úvod 
Přivítání účastníků. Registrace přítomných, od-
souhlasení programu a organizační záležitosti. 

Poslední výroční schůze proběhla v  r. 2015 
v  Londýně. Tam také proběhla zajímavá infor-
mace o respiračních problémech.
Spolupráce v rámci EPU
Rozpoutala se diskuse o  spolupráci v  rámci 
EPU, a  to jak od EPU k národním organizacím 
tak i od národních organizací k EPU a ostatním 
národním organizacím. Problém je, že všichni 

vytvářejí svoje informace jako dobrovolníci 
a  šíření těchto informací naráží na  problémy 
s překladem a téměř nemožnosti šíření v listin-
né podobě (míněno po Evropě).
Zde jsou návrhy: 
1. Linky jednotlivých organizací budou na we- 

bu EPU
2. Jednotlivé organizace budou posílat zajíma- 

vosti ze své činnosti a  zajímavé informace 
EPU (ovšem v angličtině).

Zpráva o hospodaření
Přednesl Daniel Peltzer, současný hospodář EPU. 
K hospodaření se vyjádřila i Margaret Embry, bý-
valá hospodářka, je méně sponzorů, méně peněz.
Informace o situaci BPF 
(British Polio Fellow-ship – Britský svaz polio) 
David Mitchell (UK) informoval o situaci BPF, kte-
rý zahrnuje Anglii, Irsko a jeho předsedou je Ted 
Hill, David je místopředsedou.

BPF je sponzorován soukromými subjek-
ty (mimo jiné i  fotbalovým svazem). BPF má 
široké kontakty po  celém světě, hlavně pak 
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s  anglicky mluvícími zeměmi. Zajímavé jsou 
např. stránky www.polioaustralia.org.au nebo 
kanadské polio organizace.
Návrh na člena výboru
David Peltzer vysoce ocenil organizaci sou-
časného zasedání Štefanem Grajcárem. Podal 
návrh na  jeho zvolení za  člena výboru EPU 
s  funkcí pro rozšíření organizace směrem 
do východní Evropy.

Přítomní tento návrh jednohlasně přijali. 
Bude potvrzený po  odsouhlasení předsedou 
Johnem McFarlanem. 
Prezentace lázní Piešťany
MUDr.  Rastislav Gašpar, vedoucí lékař, ve  své 
prezentaci seznámil účastníky jednání s  dě-
jinami a  historii lázní Piešťany, o  složení a  vy-
datnosti místních léčivých pramenů, poloze, 
názvech a specializaci jednotlivých lázeňských 
domů. Uvedl také národnostní složení pacien- 
tů, jejich počty a změny v posledních třech le-
tech. Pro nás byl zajímavý výčet pohybových 
procedur, ale posmutněli jsme poněkud nad 
cenami léčby v některých lázeňských domech. 

Některé údaje z této prezentace, nesporně za-
jímavé:

 ▶ 1113 – první písemná zmínka o  Piešťanech 
(za Kolomana I., vládl 1095 až 1116)

 ▶ 1822 – postaven první lázeňský dům pro 
penzionované vojáky (současné Napoleono-
vy lázně)

 ▶ 1889 až 1940 V Piešťanech rodina Winterů – 
„zlatý věk lázní“
 ▶ 1894 – vystavěna socha „lamače berlí“ – sym-
bolu lázní Piešťany 

 ▶ 1960 – postaven lázeňský komplex balneote-
rapie „Balnea“ na lázeňském ostrově

 ▶ 2002 – Firma DHG vstoupila do lázní Piešťany.
Zajímavá byla také informace o tom, co se léčí 
a o některých léčebných postupech.
Prezentace národních svazů
Následovaly prezentace Gruzie, Polska, Maďar-
ska, České republiky, Rakouska, Německa, BPF – 
Anglie (přesněji Velká Británie a Irsko) a Norska.
Návrh na místo konání AGM EPU v roce 2017 –  
Norsko. Závěr. 

Miroslav Novosad

Vzpomínáme 
na naše přátele a kamarády, 
kteří nás opustili: 
Pavel Cafourek z Miročova (71 let)
Marie Hůlková z Olomouce (71 let)
Naděžda Jarošová z Ostravy (64 let)
Dana Nehybová z Trutnova (86 let)
Ing. Miloslav Plischke z Prahy 5 (81 let)
Vladimír Skula z Brna (83 let)
Marie Vávrová z Mostu (80 let)

Naďa Jarošová, 
jak jsme ji znali

Omluva
Pan Petr Panáček mě upozornil na chybu 
v  minulém čísle Zpravodaje. Nesprávně 
jsme uvedli mezi zesnulými jméno pana 
Kluga z  Ostrova n/Ohří. Správně mělo 
být Herbert Klug a  ne Hubert. Omlou-
váme se.

red.
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Příspěvek na péči vzroste od srpna o deset procent 
Lidé se zdravotním postižením od srpna do-

stanou vyšší příspěvek na péči. Nově upravena 
budou i  pravidla pro poskytování pobytových 
sociálních služeb – v  případech tzv. nepřípust-
nosti držení osoby v zařízeních poskytujících so-
ciální služby. A na dva miliony se zvyšuje pokuta 
za provozování sociálních služeb bez registrace.

„Příspěvek na péči se zvýší poprvé od roku 
2007, kdy byl zaveden. Jsem proto velmi ráda, 
že poslankyně a poslanci náš návrh podpořili. 
Desetiprocentní navýšení považuji za naprosté 
minimum,“ uvedla ministryně práce a  sociál-
ních věcí Michaela Marksová.

Vláda tím naplnila naše očekávání. 

Výše příspěvku od 1.8.2016 za kal. měsíc

Stupeň závislosti mladší 
18 let

starší 
18 let

I. lehká závislost 3 300 800

II. středně těžká závislost 6 600 4 400

III. těžká závislost 9 900 8 800

IV. úplná závislost 13 200 13 200

Současně se v zákoně o sociálních službách 
upravují podmínky pro poskytování pobyto-

vých sociálních služeb bez souhlasu klienta. 
Upravuje se postup v případě, kdy klient, který 
není schopen sám vypovědět smlouvu o  po-
skytování sociální služby, projeví vážně míněný 
nesouhlas s  poskytováním pobytové sociální 
služby. Na tuto úpravu navazuje novela zákona 
o zvláštních řízeních soudních upravující řízení 
o vyslovení nepřípustnosti držení osoby v zaří-
zení sociálních služeb.

Novela zákona o sociálních službách se za-
bývá též poskytováním sociálních služeb bez 
příslušného oprávnění, tj. bez registrace. Sank-
ce za  poskytování nelegálních sociálních slu-
žeb se zvyšuje z jednoho na dva miliony korun. 
Kontrolní orgány krajů budou nově oprávněny 
provádět kontrolu i u  fyzických a právnických 
osob, kterým nebylo vydáno rozhodnutí o re-
gistraci. Budou tak moci lépe reagovat a před-
cházet případům sociálních služeb bez opráv-
nění k jejich poskytování.

„Prosazení desetiprocentní valorizace pří-
spěvku je nepochybně úspěchem vyjednávání 
NRZP ČR s představiteli vlády. Ukázalo se, že se 
nemáme nikdy vzdávat, ale prosazovat naše 
návrhy až do poslední chvíle.“

Václav Krása, předseda NRZP ČR

Obavy z připravované novely zákona o sociálních službách
Velké obavy z  připravovaného návrhu tzv. 

velké novely zákona o sociálních službách vy-
jádřili delegáti Republikového shromáždění 
Národní rady osob se zdravotním postižením 
ČR, které se uskutečnilo 31. května 2016. V pro-
hlášení, které vydali, uvádějí, že se současným 
pojetím novely zákona nemohou souhlasit. 

Svoje výhrady shrnuli do následujících bodů: 
 ▶ Novela přináší zásadní změnu charakteru 
zákona o  sociálních službách, a  to přede-
vším tím, že přebírá řadu činností, které jsou 
dnes upraveny v zákoně o sociálně – právní 
ochraně dětí (359/1999). Zákon o  sociálních 
službách by už neměl být prioritně oriento-
ván na řešení situací při péči o závislou oso-
bu a prevenci předcházení těchto situací, jak 
byla tato norma původně koncipována.

 ▶ Poprvé se navrhuje prolomit zásadní axiom 
zákona o sociálních službách, že klient dispo-
nuje prostředky, aby si sám rozhodoval o způ-

sobu zajištění péče. MPSV ČR u osobní asis-
tence navrhuje, aby finanční prostředky byly 
poukazovány poskytovateli služby, nikoliv 
klientovi. Tím se zásadním způsobem zmen-
ší možnost rozhodování uživatele o  způso- 
bu péče.

 ▶ Spatřujeme jako velmi problematický návrh 
zařadit do  sociálních služeb paliativní péči. 
Chápeme nutnost rozvoje této péče, ale pa-
liativní péče zahrnuje velkou část zdravotní 
péče. Zdá se, že zdravotní pojišťovny chtějí 
náklady na tuto péči přenést na výdaje v so-
ciální oblasti.

 ▶ Připravovaná novela vůbec neřeší největší pro-
blémy současného systému sociálních služeb, 
které vidíme ve špatném systému posuzování 
míry závislosti, tedy nároku na  službu. Hrozí 
rozpad posuzovacích mechanismů, ale návrh 
zákona na tuto skutečnost vůbec nereaguje.

 ▶ Přenesením financování sociálních služeb 
na  krajskou úroveň vznikají regionálně vel-
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mi rozdílné způsoby financování sociálních 
služeb. Stát se prakticky zcela zbavil kom-
petencí ke  sjednocování poskytování so- 
ciálních služeb. MPSV ČR je velmi dobře ten-
to problém znám, přesto v  navrhované no-
vele zákona na tuto situaci nijak nereaguje.

Mimo výše uvedené problematické body, obsahu-
je předkládaný návrh další kontroverzní návrhy.

Delegáti žádají představitele koalice o  jed-
nání ve  věci přípravy novely zákona o  sociál-
ních službách, společně se zástupci NRZP ČR. 

XVII. Republikové shromáždění NRZP ČR 
bylo jednáním volebním. Předsedou byl opět 
zvolen Václav Krása, 1. místopředsedou Jiří 
Morávek, dále byli zvoleni místopředsedové 
Petr Běhunek, Jan Uherka a Jiří Vencl. Dále čle-
ny předsednictva byly zvoleny Táňa Fischerová 
a Šárka Prokopiusová. 

Zdroj: NRZP ČR
Za  naši Asociaci polio se výše uvedené-

ho Republikového shromáždění zúčastnila 
PhDr. Marcela Stránská. 

red.

Varování před zneužitím euroklíče
Pozor na podomní zámečníky s báchorkou 

o vykradených sousedech, upozorňuje časopis 
dTest na  praktiky společnosti Groziskon s.r.o. 
S varováním určeným zejména lidem se zdra-
votním postižením a  seniorům přichází také 
předseda Národní rady osob se zdravotním po-
stižením ČR Václav Krása. 

„Vážení přátelé, byli jsme varováni, že fir-
ma Groziskon s.r.o. obchází byty, kde bydlí 
osoby se zdravotním postižením nebo senioři 
a nabízí jim výměnu zámkové vložky u vstup-
ních dveří. Firma Groziskon s.r.o. jejímž jed-
natelem je Pan Martin Pšenička, zneužil letá-
ků na euroklíč a snaží se vnutit lidem montáž 
nové zámkové vložky, která však není euro-
zámkem. Za  prodej zámků a  jeho montáž si 
účtuje nesmyslných 11 000 korun. K  těmto 
nabídkám využívají historky o  vyloupených 
bytech ve  vedlejších domech či vchodech 
a zaštiťují se právě našimi letáky euroklíče.

Vážení přátelé, jedná se o podvodné jedná-
ní, o  čemž svědčí i  řada stížností, které najdete 
v poradně dTestu na tomto odkazu: https://www.
dtest.cz/clanek-4947/pozor-na-podomni-zamec-
niky-s-bachorkou-o-vykradenych-sousedech.

Vážení přátelé, dovolujeme si zdůraznit, 
že eurozámek není v  žádném případě ur-
čen do  vstupních dveří jednotlivých bytů, 
případně do  vstupních dveří jednotlivých 
domů, a  to proto, že jedním klíčem by bylo 
možné dostat se do  každého bytového 
domu či bytu. Eurozámky se zásadně montují 
na dveřích sociálních zařízení, do budov, které 
jsou veřejností užívány, jako jsou například so-
ciální zařízení v  obchodních centrech, nádra-
žích, na úřadech, ve zdravotnických zařízeních 
a  podobně. Dále jsou tyto zámky montovány 
do zdviží a schodišťových plošin, a to zase zá-
sadně pouze u budov veřejností užívaných, ni-
koliv u bytových domů či bytů.

Pokud by se vám někdo snažil vnutit výmě-
nu zámkové vložky s tím, že Vám bude ukazo-
vat leták euroklíčů, prosím v  každém případě 
ho odmítněte a případně na něj zavolejte Po-
licii ČR. NRZP ČR v  současné době připravuje 
trestní oznámení na tuto firmu pro zneužití na-
šich materiálů a názvu euroklíč.

Vážení přátelé, prosím, abyste tuto informa-
ci šířili dále. Musíme zabránit tomu, aby dobrá 
myšlenka euroklíče byla zneužita podvodníky.“

Braňte se vůči nezákonnému postupu Zdravotní pojišťovny MV ČR,  
radí NRZP ČR vozíčkářům

V  závěru minulého roku strhla Zdravotní 
pojišťovna ministerstva vnitra České republi-
ky lavinu stížností svých pojištěnců, vozíčkářů, 
kteří mají od ní zapůjčeny souběžně dva inva-
lidní vozíky hrazené z  veřejného zdravotního 
pojištění, a to mechanický invalidní vozík (MIV) 
a elektrický invalidní vozík (EIV). Tato pojišťov-

na již během roku 2015 začala na  těchto po-
jištěncích nekompromisně požadovat vrácení 
jednoho ze zapůjčených vozíků anebo finanční 
úhradu zůstatkové hodnoty jednoho z  nich. 
Národní rada osob se zdravotním postižením 
ČR radí, jak se bránit proti tomuto postupu, 
který nemá oporu v zákonech. 
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V  žádném případě neplatí, že úplně každý 
vozíčkář má podle zákona nárok na  souběh 
obou vozíků, tedy zapůjčení MIV a EIV součas-
ně od  zdravotní pojišťovny. Vždy je potřeba 
vycházet z  jeho přesného zdravotního stavu 
a  z  navazující zdravotní indikace konkrétního 
posuzovaného pojištěnce. V  případě, že však 
předepisující lékař ze zdravotních důvodů řád-
ně předepíše a dobře, odpovídajícími zdravot-
ními potížemi pojištěnce, zdůvodní předpis 
obou vozíků pro jednoho pojištěnce současně 
a revizní lékař zdravotní pojišťovny tento před-
pis schválí, zákon ukládá zdravotní pojišťovně 
povinnost tyto zdravotnické prostředky uhra-
dit a pojištěnci zapůjčit.

V případě, že již byly konkrétnímu pojištěnci 
oba vozíky ze zdravotních důvodů zapůjčeny, 
zákon pojišťovně neumožňuje, pokud se výraz-
ně a  zásadním způsobem nezmění zdravotní 
stav pojištěnce, své předchozí rozhodnutí re-
vidovat. Na  základě toho pak žádat pojištěnce 
o vrácení jednoho z vozíků, nebo o úhradu jeho 
zůstatkové ceny. Pokud tímto způsobem pojiš-
ťovna postupuje, jedná v rozporu se zákonem.

Pokud se s takovýmto jednáním pojišťovny 
a  s  podobnými požadavky pojištěnec setká, 
doporučuje NRZP ČR se v  každém případě 
důrazně bránit všemi dostupnými, zákonnými 
prostředky.

Zdroj: NRZP

Speciální označení vozidel a osob
Na  základě špatných zkušeností některých 

našich členů při parkování, o kterých informo-
vala členka výboru paní Věra Novotná, uvádí-
me v plném znění § 67 Zákona o silničním pro-
vozu č. 361/2000 Sb. 

(1) Parkovací průkaz označující vozidlo 
přepravující osobu těžce zdravotně postiže-
nou (dále jen „parkovací průkaz pro osoby se 
zdravotním postižením“), označení vozidla ří-
zeného osobou sluchově postiženou (dále jen 
„označení O  2“) nebo označení vozidla lékaře 
konajícího návštěvní službu stanovené prová-
děcím právním předpisem smějí užívat jen oso-
by, které toto označení obdrží od příslušného 
obecního úřadu obce s rozšířenou působností 
nebo od oprávněného orgánu v zahraničí.

(2) Parkovací průkaz pro osoby se zdravot-
ním postižením vydá příslušný obecní úřad 
obce s  rozšířenou působností osobě, která je 
držitelem průkazu ZTP s výjimkou postižených 
úplnou nebo praktickou hluchotou nebo dr-
žitelem průkazu ZTP/P podle jiného právního 
předpisu.

(3) Označení O 2 vydá příslušný obecní úřad 
obce s rozšířenou působností držiteli řidičské-
ho oprávnění, který je držitelem průkazu ZTP 
z  důvodu postižení úplnou nebo praktickou 
hluchotou.

(4) Vozidlo lze označit parkovacím průka-
zem pro osoby se zdravotním postižením pou-
ze v případě, řídí-li vozidlo nebo je-li ve vozidle 
přepravována osoba, která je držitelem parko-
vacího průkazu pro osoby se zdravotním posti-

žením podle odstavce 1. Přepravovaná osoba 
je povinna prokázat na  výzvu policisty nebo 
strážníka obecní policie, že je držitelem prů-
kazu ZTP nebo ZTP/P podle jiného právního 
předpisu, který ji opravňuje k  užívání vozidla 
označeného parkovacím průkazem pro osoby 
se zdravotním postižením.

 (5) V jednotlivých případech a je-li to nalé-
havě nutné, nemusí po dobu nezbytně potřeb-
nou řidiči motorového vozidla označeného 
parkovacím průkazem pro osoby se zdravot-
ním postižením a  lékaři konající návštěvní 
službu podle odstavce 1, dodržovat zákaz stání 
a zákaz stání vyplývající z dopravní značky „Zá-
kaz stání“; přitom nesmí být ohrožena bezpeč-
nost a plynulost provozu na pozemních komu-
nikacích.

(6) V jednotlivých případech a je-li to naléha-
vě nutné, mohou vozidla označená parkovacím 
průkazem pro osoby se zdravotním postižením 
vjíždět i tam, kde je značka „Zákaz vjezdu“ ome-
zena dodatkovými tabulkami „JEN ZÁSOBOVÁ-
NÍ“, „MIMO ZÁSOBOVÁNÍ“, „JEN DOPRAVNÍ OB-
SLUHA“ a „MIMO DOPRAVNÍ OBSLUHU“.

(7) V jednotlivých případech a je-li to nalé-
havě nutné, mohou vozidla označená parkova-
cím průkazem pro osoby se zdravotním posti-
žením vjíždět i  do  oblasti označené dopravní 
značkou „Pěší zóna“.

(8) Na  vyhrazeném parkovišti pro vozidlo 
označené parkovacím průkazem pro osoby se 
zdravotním postižením je vozidlům bez tohoto 
označení zakázáno zastavení a stání.



Pr
áv

ní
, s

oc
iá

ln
í a

 z
dr

av
ot

ní
 p

or
ad

na

21

(9) Silniční úřad může na  základě žádosti 
osoby, které byl vydán parkovací průkaz pro 
osoby se zdravotním postižením, vydat roz-
hodnutí o  zřízení vyhrazeného parkoviště 
v místě bydliště podle jiného právního předpi-
su. Silniční správní úřad vykonává podle jiného 
právního předpisu dohled nad řádným užívá-
ním vyhrazeného parkoviště.

(10) Ke  svému označení jako účastníci pro-
vozu na pozemních komunikacích užívají oso-
by nevidomé bílé hole a  osoby hluchoslepé 
červenobílé hole.

(11) Prováděcí právní předpis stanoví druhy, 
vzory a provedení speciálních označení vozidel 
a osob.

Vyjmutí lázní z privatizace je vítězstvím zdravého rozumu
Informace o  tom, že státní lázně Janské 

Lázně nebudou privatizovány, potěšila. A  to 
nejen vedení lázní a  města. Uklidnění přines-
la i do duší pacientů, kteří se jezdí do Krkonoš 
dlouhodobě léčit.

Dosud se netajili obavami, že po  případné 
privatizaci by mohli přijít o  ojedinělou péči 
v řadě diagnóz, na jejichž léčbu jsou právě kr-
konošské lázně unikátně zaměřené. Verdiktem, 
který před několika dny deklarovala vláda, 
došlo i  k  odplombování záměrů a  aktivit, jež 
mají vést k dalšímu rozvoji lázeňství v horském 
městečku. „Vyjmutí lázní z privatizačního pro-
jektu považuji za  vítězství zdravého rozumu,“ 
komentoval vládní rozhodnutí pro Deník ředi-
tel Rudolf Bubla.
Větší jistota pro rozvoj lázní

„Zařazení do  privatizačního projektu bylo 
dlouhodobě pro lázně provizoriem. Život zaří-
zení byl do  jisté míry negativně ovlivněn tím, 
že se něco chystá, že dojde k nějakému prodeji. 
Nyní nastala pro další rozvoj lázní větší jistota,“ 
konstatoval Bubla.

Dobrá zpráva to podle něj není jen pro láz-
ně, pacienty, zaměstnance a město, ale pro celý 
široký region. „Jsme v Krkonošském národním 
parku. Nachází se tu významný lyžařský areál. 
Je škodou, že Janské Lázně do tohoto segmen-
tu dosud nijak nevstupovaly a  nebraly si také 
z něj své klienty,“ podotkl ředitel Bubla. „Ačko-
liv jsme státním zařízením, nikdo nám na  nic 
nepřispívá, nedostáváme žádné dotace. Jen 
majetek, který využíváme, je státní. Na provoz 
si musíme vydělat. Proto volíme princip obe-
zřetného hospodaření, aby šlo případná rizika 
rozvrstvit,“ vysvětlil postoj Bubla.

Vytvoření dlouhodobějšího strategické-
ho plánu začíná být v  lázních nyní na  pořadu 
dne. „U  větších projektů musíme mít jistotu, 
k jakému strategickému cíli chceme směřovat. 

Začneme tedy pracovat na  určitém generelu. 
Jsme si vědomi, že rozvíjet ho má smysl spo-
lečně s  městem a  celým regionem,“ nastínil 
strategii ředitel.
Profesionalizace všech služeb

„Chceme více profesionalizovat úroveň vlast-
ních lázeňských služeb a vedle toho rozvíjet oba 
odborné léčebné ústavy pro dětské a  dospělé 
pacienty, v nichž pečujeme o klienty s vážným 
hendikepem. To jsou pro nás do  budoucna 
hlavní pilíře. Nemělo by být úplně podstatné, 
kdo provede úhradu těchto služeb. Jestli půjde 
o peníze od pojišťoven nebo samoplátců. Kvali-
ta by měla být vždy na stejné úrovni. Vedle toho 
chceme rozvíjet komerční projekt, zasahující na-
příklad do  rekondičních pobytů. To, že sídlíme 
v Krkonošském národním parku, už samo o sobě 
přesahuje do turistického ruchu, odkud bychom 
si rádi brali část našich potenciálních klientů,“ 
vysvětlil ředitel lázní.

Ochotu ke  spolupráci na  vytváření stra-
tegického plánu včera Deníku potvrdil také 
janskolázeňský starosta Jiří Hradecký. „Dosud 
nikdo z  nás neměl mandát k  tomu, abychom 
cokoliv společně měnili k lepšímu. Chceme na-
rovnat majetkové vztahy k různým pozemkům, 
což dosud nešlo, a  společně usilovat o  rozvoj 
města i lázní,“ řekl starosta.

Ti, kteří míří do lázní i do horského střediska 
samotného, dostali naději na  zlepšení tanko-
dromu, který představuje část krajské silnice 
při vjezdu do centra města. „Konečně může ve-
dení lázní začít jednat o opravě rozpadajícího 
se parovodu pod silnicí s  jeho nájemci. Ani se 
nedivím kraji, že se do  opravy své silnice ne-
pustil. Teď se díky vládnímu rozhodnutí blýská 
na  lepší časy. I  když, než k  nám začnou řidiči 
jezdit po  lepším povrchu, to ještě nějaký čas 
určitě potrvá,“ dodal Jiří Hradecký.

Jana Mudrová, Hradecký denik, 20. 3. 2016
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JUDr. Jan Hutař: Když nehneš skálou, aspoň kámen odval dál
V  úvodu dnešního Zpravodaje píšeme 

o založení Asociace polio v Čechách v roce 
1990. Tehdy obrnáři na  Slovensku o  sobě 
vůbec nevěděli, vždyť celý život jezdili 
do Janských Lázní nebo Velkých Losin. Díky 
spolupráci Slovenského zväzu telesne po-
stihnutých a  Sdružení tělesně postižených 
se v roce 1992 uskutečnila první rekondice 
pro postižené po  polio na  Slovensku, kte-
rou jsem sama vedla. Cílem bylo, aby se 
i  na  Slovensku založila organizace polio. 
Na  ni byl z  Prahy přizván JUDr.  Jan Hutař. 
Přijel a  velice podrobně nás informoval 
o dění v Čechách, o souvislostech založení 
Asociace polio i o jejích prvních krůčcích. 

V  září minulého roku jsme se s  Janem 
opět setkali po třiadvaceti letech na konfe-
renci ve Státním zdravotním ústavu v Praze. 
Na konferenci Jan vystoupil stejně jako jiní 
se svým popisem života obrnáře. A  když 
jsem si v  dubnu tohoto roku přečetla in-
formaci, že Cenu Mosty za  rok 2015 obdr-
žel mimo jiných také JUDr. Jan Hutař, měla 
jsem jasno. Obraz obrnáře bude o  něm. 
Informace jsem čerpala z  internetu, z  roz-
hovoru v  časopisu Vozíčkář a  samozřejmě 
z jeho výpovědi na konferenci. 

Základní údaje 
Doktor Jan Hutař se narodil 4. března 1949 

v Praze. Ve čtyřech letech onemocněl dětskou 
obrnou s trvalými následky. Po studiu základní 
školy při nemocnici v Krči studoval na gymná-
ziu v Trutnově a v Praze. Po absolvování gymná-
zia studoval v letech 1967 až 1972 na Právnické 
fakultě Univerzity Karlovy. Státní zkoušku složil 
v roce 1972, o tři roky později úspěšně vykonal 
rigorózum. V  roce 1979 se oženil se zdravou 
paní, knihovnicí Ivanou. Syn Vojtěch studoval 
ekonomii a sociologii na Filosofické fakultě UK. 
Nyní pracuje u Vodafonu na systémových akvi-
zicích pro celý svět.

Jako zkušený právník už víc než dvacet let 
radí především zdravotně postiženým lidem. 
Dříve v rámci Sdružení zdravotně postižených, 
v  současnosti řídí Legislativní odbor Národ-
ní rady zdravotně postižených ČR, odborně 
připomínkuje chystané zákony a  vyhlášky. 
Má za  sebou bohatou publikační činnost, je 

autorem velmi potřebné, stále aktualizované 
brožury s  názvem Sociálně právní minimum. 
Pro vysokoškolské studenty speciální pedago-
giky přednáší na témata řízení speciálních škol 
a právní ochrana znevýhodněných.

V  současné době již čtyři roky žije sám 
v bezbariérovém bytě v Praze a dojíždí do za-
městnání. Jak sám říká: „Teď už nedělám, teď už 
jen dodělávám nějaké věci a dávám je do cajku.“ 

Život s polio
Dětskou obrnou jsem onemocněl ve  čtyřech 

letech v roce 1953, čili v rámci jedné z největších 
epidemií. Byl jsem dost dlouho v  bezvědomí, 
sice jsem nebyl v železných plicích, ale prakticky 
jsem nebyl schopen žít mimo ústav. Dostal jsem 
se do  nemocnice v  Krči, kde jsem byl od  svých 
čtyř let. Coby kluk s postižením jsem snadno za-
padl do kolektivu dětí, které byly také pohybově 
omezeny. Asi dva roky jsem chodil, byť s obtíže-
mi. Pak mi to na dlouhý čas znemožnila opera-
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ce kyčle, kdy jsem ležel šest měsíců v  sádrovém 
lůžku, což pochopitelně zanechalo velikánskou 
destrukci svalů. 

Pak jsem se asi kolem devátého-desátého 
roku dostal do  Janských Lázní a  můžu říct, že 
to bylo naprosto úžasné. Protože jako děti jsme 
měli knihu docházky, ale když jsme napsali 
„okolí Grandu“, tak to znamenalo až Svobodu 
nad Úpou. Potom jsem byl na dospělém odděle-
ní a  tamní režim, byl daleko přísnější, než jsme 
to měli jako děti na tom Grandu, na Lázeňáku to 
bylo nesrovnatelné.

Moc se nevzpomíná třeba na  to, jak bolelo to 
vytahování, nebo polohování. Nevím jak jiní, ale 
my jsme v Krči zažili takzvané „koncentráky“. Víte, 
co to bylo? To byly koncentrované zábaly – horké 
vlněné látky, kterými nás balili čtyřikrát během ho-
diny. Byl to vesměs záběr a potom ta vytahování, 
polohování a řadu dalších věcí a bylo to bolestivý.

Na své dětství však vzpomínám rád. Byl jsem 
náruživý čtenář. Měl jsem strašně rád mayovky, 
oblíbil jsem si taky Dva divochy od Setona a tituly 
z edice Knihy odvahy a dobrodružství. Samozřej-
mě jsme měli Bukovskou partu a  vyváděli jsme 
různé lumpárny: oblíbenou legráckou třeba bylo 
vystřelování celuloidových raketek, které jsme si 
dělali z hřebenů či z pravítek.

Po  ortopedických operacích, které jsem měl 
v Praze u profesora Pavlaského, když mi bylo čtr-
náct-patnáct let, jsem začal chodit. Můj zdravotní 
stav se zlepšil natolik, že jsem chodil normálně, 
akorát jsem nezvládal cestu ze svého bydliště. 
Tehdy to byl dům pionýrů v Havlíčkových sadech, 
odtud mě vozili rodiče či strýc na právnickou fa-
kultu a zpět. Byla to pro ně opravdu „lahůdka“. Byl 
to ten vozík tříkolový a dělali si legraci, že na něm 
určitě vozili už Karla IV.

Postpoliomyelitický syndróm se mně začal 
projevovat asi tak před deseti lety. Začal jsem 
ztrácet schopnost chůze. Na  rozdíl od  těch, co 
hodně jezdili do  Jánských, tak já jsem tam byl 
v roce 1968, kdy mi bylo devatenáct let. Byl jsem 
pilný pacient. Pak jsem se tam dostal až v  roce 
1978 a od té doby jsem tam nebyl. Místo toho, jak 
jsem již uvedl, jsem se oženil, měli jsme dítě, o kte-
ré jsme se starali. Tu rehabilitaci jsem měl v tom, 
že jsem chodil dvě patra nahoru po schodech, dvě 
patra dolů ze schodů. Po roce 1990, tím, že jsme 
měli pobyt v  bazénu a  tím, že jsme se koupali 
v moři i v Berounce – taky dobrý. 

V dospělosti jsem chodil jen obtížně o dvou ka-
nadských holích, takže jsem na  mnoha místech 
potřeboval pomoc druhé osoby a byl jsem zvyklý 
si o ni požádat. Na počátku 90. let, když mě v sou-
vislosti se žádostí o příspěvek na zakoupení auta 
poslali na rentgen a zjistilo se, že mám naprosto 
zničenou levou kyčel, začal jsem používat vozík, 
protože už jsem nemohl chodit. Podotýkám, že 
vozík pro mě nebyl žádným šokem. Pohyboval 
jsem se na něm asi deset let v mládí, a když jsem 
z něj vstal, uvědomoval jsem si, že na něj opět jed-
nou sednu.

Na  vozíku jsem pak zažíval různé situace, 
které jsem psychicky zvládal celkem snadno. Ale 
samozřejmě jsem taky měl a mívám velké potíže 
s  bariérovými toaletami, které dobře zná každý 
vozíčkář. Vadí mi, když někde narazím na staveb-
ní bariéry. Ale vždy najdu ochotné lidi, kteří mi po-
mohou. Dost mě stresují zmíněné špatné toalety. 
Nemáme dost vhodných veřejných záchodků, 
a to nejen pro vozíčkáře. Myslím si, že není dobré 
zřizovat je speciálně pro nás: měly by být koncipo-
vány tak, aby se do nich člověk na vozíku snadno 
dostal a  mohl se uvnitř pohybovat, ale zároveň 
aby z nich měly užitek i ženy s kočárkem. Takové 
záchodky jsem viděl třeba v Berlíně.

Nejvíc nám komplikují život bariéry v  bu-
dovách a  také špatná přístupnost komunikací. 
Například tady na Václavském náměstí je na jed-
nom místě dobře upraven sjezd z  chodníku, ale 
uprostřed přechodu je asi 15 centimetrů vysoký 
obrubník. Vozíčkář ho musí zdolat, pak následu-
je jízda po zvýšeném pásu, potom znovu vysoký 
obrubník. Nechápu, proč cesta z obou stran uzpů-
sobená pro vozíčkáře je uprostřed přerušena. Po-
dobných jen polovičatých úprav je v  naší zemi 
mnoho.

Studium práva a pracovní uplatnění
Musím říci, že paragrafy mě nelákaly. Já chtěl 

původně studovat biochemii, která mě zajímala už 
delší dobu, ale rodiče mi to rozmluvili, protože bych 
měl obrovské problémy při práci v laboratoři.

Studium však také provázely potíže související 
s mým postižením. I když jsem tehdy mohl chodit, 
do  tramvaje jsem se nedostal. A  protože nebylo 
v mých silách ujít asi pětikilometrovou cestu z do-
mova k fakultě, dopravovali mě rodiče nebo strýc 
do  školy a  zpět na  vozíku. Auto jsme tehdy ještě 
neměli… Výuka ekonomie probíhala v nejvyšším 
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patře a  v  budově nebyl výtah, takže jsem musel 
o holích vystoupat 108 schodů.

V době událostí Pražského jara, které doprová-
zelo i nové pojetí výuky mnohých pedagogů, jsem 
to všechno vnímal jako většina mladých lidí, tedy 
se zájmem a s nadějným pocitem, že se děje něco 
velikého. Pak bohužel přišla invaze vojsk Varšav-
ské smlouvy a začala okupace naší země. Zúčast-
nil jsem se známé studentské stávky zaměřené 
proti přijetí tzv. moskevských protokolů, kterou 
podporovali i  mnozí umělci. Společenský vývoj 
ale bohužel směroval k tuhé normalizaci, komu-
nisté opět získávali neomezenou moc, a  mnozí 
kvalitní učitelé proto museli z fakulty odejít.

Zaměstnán jsem byl nejprve v  Ústavu škol-
ských informací, kde jsem působil v  odboru pe-
dagogicko-sociologických informací. Tam jsem 
například ve  spolupráci s  ministerstvem školství 
vytvořil směrnici pro činnost školských knihoven, 
stanovující určité limity pro nákup literatury. Ta 
byla na svou dobu celkem dobře zpracovaná, ale 
bohužel platí doposud a limity z konce 70. let už 
jsou dnes spíš brzdou.

Později jsem pracoval ve  Sportpropagu, kon-
krétně v oddělení komplexního modelování, kde 
působil i Miloš Zeman. Celé oddělení bylo rozprá-
šené poté, co někdy v polovině 80. let vydalo jed-
nu „odvážnou“ prognosticky zaměřenou brožuru 
o  naší ekonomice, kterou Rudé právo označilo 
za revizionistickou. Pak jsem přešel do Ústavu pro 
informace a  řízení v  kultuře, kde jsem prováděl 
analýzy financování kultury na celostátní a kraj-
ské úrovni.

Činnost pro zdravotně postižené
To bylo tuším v roce 1991, kdy ministerstvo výše 

zmíněný ústav zrušilo, a já jsem podruhé v životě 
ztratil práci. Byl jsem nějakou dobu nezaměstna-
ný. Jednoho dne jsem našel v novinách inzerát, že 
Federace zdravotně postižených hledá právníka. 
Přihlásil jsem se do  výběrového řízení a  vyhrál 
jsem ho. Chvíli mi trvalo, než jsem se ve světě pa-
ragrafů týkajících se zdravotně postižených lidí 
zabydlel. Po zániku Federace jsem přešel do Sdru-
žení zdravotně postižených a  potom jsem přijal 
nabídku Národní rady zdravotně postižených.

Jak hodnotím legislativu, která se vztahuje 
k postiženým lidem? 

Existují příspěvky a  dávky pro postižené lidi, 
které jsou pro ně opravdu přínosem. Na druhé stra-

ně však po roce 2010 došlo k drastickému omezení 
výše finanční podpory těchto osob. Zavedením 
invalidního důchodu I. a II. stupně, které nahradily 
dřívější částečný invalidní důchod, ztratili lidé za-
řazením do I. stupně zhruba třetinu výše důchodu. 

Velmi drasticky byly omezeny příspěvky na po-
řízení pomůcek. Došlo k tomu v důsledku změny 
indikací pro poskytnutí příspěvku na  pomůcky 
držitelů průkazů TP a ZTP až ZTP/P, což byli obča-
né s  těžkým zdravotním postižením. V  současné 
době je poskytnutí příspěvku na pomůcky vázáno 
pouze na  určité diagnózy. To pochopitelně vede 
k podstatnému snížení okruhu osob, kterým mo-
hou být příspěvky poskytnuty. Oproti předcho-
zí úpravě již není možné poskytnout příspěvek 
na  pomůcky, které hradí zdravotní pojišťovny, 
v plné míře.

Kromě těchto v  zásadě obecných omezení 
možnosti získat příspěvek na  pomůcky došlo 
i  k  výraznému omezení sortimentu pomůcek, 
na  které je možné získat příspěvky. Například 
příspěvek na úpravu bytu byl omezen na úpravy 
spojené s rozšířením dveří do koupelny a staveb-
ní úpravy spojené s  úpravou koupelny, či WC. 
Zmizela možnost příspěvku na  úpravu přístupu 
do domu nebo do bytu. 

Přes veškerou snahu NRZP se nepodařilo výše 
uvedeným změnám prosazených ministrem 
Drábkem zabránit i přesto, že došlo k velké mani-
festaci osob se zdravotním postižením před MPSV, 
která byla dosud největší v  Evropě. Z  tohoto dů-
vodu jsem v pořadu ČT Expremiéři označil vládu 
premiéra Nečase za vládu ekonomické genocidy. 
Kromě osob se zdravotními postiženími dopadly 
změny v oblasti sociálního příspěvku na více než 
160 tisíc rodin s příjmem okolo životního minima 
případně něco nad tento. Výsledkem toho je sku-
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tečnost, že lidé přišli o zákonné nároky a jsou stále 
více nuceni spoléhat na dobročinnost. 

Na co rád vzpomíná a jaké má záliby
K  mým nejkrásnějším zážitkům patří vstup 

do manželství a narození syna. Hezké vzpomínky 
mám jednak na  kamarády a  kolegy ze student-
ských let, kteří mi pomáhali překonávat různé 
překážky, jednak na  některé příjemné spolupra-
covníky, se kterými jsem si také užil spoustu leg-
race… Na základě vlastních zkušeností si myslím, 
že ačkoliv se za komunistů o integraci lidí se zdra-
votním postižením nemluvilo, tak určité přirozené 
principy ohleduplnosti a  pomoci ve  společnosti 
fungovaly. Když jsem například potřeboval pod-
poru při stoupání do  schodů, neměl jsem s  tím 
velké problémy, vždycky se našel někdo ochotný. 
A lidé, kteří mi odmítli pomoc, to zdůvodnili slovy, 
že nevědí jak, a nechtějí mi ublížit. Velmi vstřícní 
ke  mně byli i  sousedé, ať už jsme s  manželkou 
bydleli v  domě bez výtahu na  Smíchově, nebo 
ve Stodůlkách.

S manželkou jsme rádi relaxovali na zahrádce. 
Lákaly nás přímořské oblasti, moc rádi jsme jezdi-
li k Jadranu, byli jsme na dovolené jak v Itálii, tak 
v Chorvatsku. 

Vždycky si najdu čas na  čtení. Odkláním se 
od  vážné literatury k  humoristickým románům, 
protože neveselých situací je v  mém životě hod-
ně. Rád se podívám na  staré české filmy z  dob 
první republiky, zejména na  komedie s  Vlastou 
Burianem, Hugo Haasem, Theodorem Pištěkem 
či Voskovcem a  Werichem. Líbí se mi také filmy 
Jiřího Menzela a  Zdeňka Svěráka, třeba snímek 
Vesničko má středisková. Sleduji v  televizi zimní 
sporty, hlavně běh na lyžích a sjezdové disciplíny.

Ocenění
V roce 2008 byl vyznamenán hlavní Cenou 

Olgy Havlové za dlouholetou legislativní práci 
pro lidi se sociálním a zdravotním handicapem. 
Slavnostní vyhlášení se konalo 12. května v Be-
nediktinském opatství Na Slovanech.

Oceněný získá též plastiku Povzbuzení, kte-
rou vytvořil Olbram Zoubek.

Tuto cenu vyhlásila Olga Havlová poprvé 
v roce 1995, a to proto, aby upozornila na život 
lidí se zdravotním postižením, kteří se se svým 
handicapem nejen dokázali vyrovnat, ale do-
konce pomáhají druhým lidem.

Ředitelka Výboru dobré vůle – Nadace Olgy 
Havlové k  vyznamenaným řekla: Spojovacím 
článkem všech oceněných je láska k  lidem. To je 
tak vzácné koření a tak těžko se hledá. Proto po-
rota více než podle nějakých zásluh a měřitelných 
úspěchů vybírá takové lidi, kteří tuto schopnost 
mají. Pomáhat, a nic za to nechtít. Doktor Hutař 
podle jejího vyjádření prý žádnou kauzu neod-
mítá: Vždy se nad problémem zamyslí a snaží se 
pomoci alespoň nějakou radou. Takového práv-
níka aby svět pohledal! 

Svůj úspěch komentoval na  slavnostním 
ceremoniálu v Benediktinském opatství v praž-
ských Emauzích JUDr. Jan Hutař slovy: Pro mě je 
toto ocenění něco jako pro herce Oscar nebo pro 
vědce Nobelova cena, vyznamenání, které přede 
mnou dostali opravdu vzácní a výjimeční lidé. Být 
v této společnosti je veliká pocta. 

V  letošním roce obdržel Cenu MOSTY 
za rok 2015. Byla to Zvláštní cena IV. katego-
rie za mimořádné sociální cítění, které promítá 
do  své celoživotní práce při podávání připo-
mínek k  zákonům a  poskytování rad osobám 
v těžkých životních situacích.
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Cenu MOSTY od roku 2003 vyhlašuje Národ-
ní rada osob se zdravotním postižením ČR. Je 
udělována každoročně za  mimořádnou akti-
vitu nebo čin ve prospěch osob se zdravotním 
postižením. Slavnostní vyhlášení za rok 2015 se 
uskutečnilo 24. března v Clarion Congress Ho-
telu v Českých Budějovicích.

Požádali jsme předsedu NRZP ČR, 
pana Mgr. Václava Krásu, aby nám 
o svém kolegovi řekl pár slov: 

S panem doktorem Hutařem, jinak Jendou, se 
znám více než 50 let, protože jsme společně byli 
na  začátku 60. let v  nemocnici na  Bulovce, kde 
nám oběma prováděli operace, které nám měly 
umožnit, abychom se postavili na  vlastní nohy. 
Pak se naše cesty na dlouho rozešly, protože on 
studoval na  vysoké škole a  já jsem po  ukončení 
Ekonomické školy v  Janských Lázních nastoupil 
do práce. Opět jsme se setkali až v 90. letech mi-
nulého století, kdy Jenda pracoval jako právník 
ve Sdružení zdravotně postižených v ČR a já jsem 
byl poslancem Poslanecké sněmovny. Právě nad 
prací na  jednotlivých legislativních normách 
jsme obnovili naše přátelství. Postupně jsem po-
znával, že Jenda má hluboké znalosti v  oblasti 
sociální politiky a celou legislativu, která se týká 
osob se zdravotním postižením má „v  malíčku“. 
Po  vzniku Národní rady osob se zdravotním 
postižením ČR Jenda přešel do  nově založené 
organizace, protože se předpokládalo, že právě 
NRZP ČR bude tou organizací, která bude nejví-
ce komunikovat s  Vládou a  Parlamentem a  po-
dílet se na  připomínkování zákona. To se také 
stalo a doktor Jan Hutař se stal oporou při všech 
legislativních aktech NRZP ČR. Byl to pilíř, který 

patnáct let precizně zpracovával připomínky, 
navrhoval nová znění a připravoval nové návrhy 
zákona. Za  tuto pečlivost a  odbornou zdatnost 
jej všichni uznávají a  obdivují. Je však důležité 
zdůraznit, že mimo své odborné zdatnosti je to 
také člověk velmi přátelský, kamarádský a velmi 
vlídný ke všem lidem. Neustále odpovídal na do-
tazy lidí, kteří si nevěděli rady ve  složité situaci. 
Byl ochoten kdykoliv poradit, dojet na  seminář 
a  pomáhat lidem. Myslím si, že právě tato jeho 
bezprostřední povaha a vlídnost je jeho charak-
teristickým rysem, který mu dělá velké množství 
přátel. Bylo také logické, že když přišel návrh 
na  ocenění pana doktora Hutaře cenou MOSTY 
za rok 2015, tak výběrová komise mezi ostatními 
kandidáty dala jednoznačně přednost Jendovi. 
Tuto cenu si opravdu zaslouží, a to nejen za to, co 
dělá pro lidi se zdravotním postižením, ale taky 
za to, jak je přátelský a empatický.

V čem vidí smysl svého života
V  jedné české pís-
ničce je verš, který 
podle mě mnohem 
líp než mnohé ná-
boženské systémy 
vystihuje, proč jsme 
tady. Jsou to slova: 
Když nehneš ská-
lou, aspoň kámen 
odval dál. Vlast-
ně jde o  jakési mé 
krédo, kterým se 
snažím řídit. Mějme 
vysoké ideály, dá-
vejme si velké cíle, 

pohybujme se třeba i nad oblaky (to jsou ty ská-
ly), ale nezapomínejme, že na cestě životem jsou 
i kameny (každodenní drobné potíže). A že po nás 
přijdou jiní, kteří by nějakou skálou třeba pohnuli, 
ale o  ty neodklizené balvany mohou zakopnout 
a rozbít si hlavu. Shýbejme se tedy k nim a odstra-
ňujme je z  cesty. Vždyť ty kameny lidem už teď 
velmi překážejí!

Takhle nahlížím i  na  svou práci. Proto vlastně 
poskytuji bezplatné poradenství, proto připomín-
kuji chystané právní předpisy. Jsem rád, že jsem 
v legislativě už prosadil několik věcí, které jsou mys-
lím pro zdravotně postižené lidi užitečné.

Mária Mruzková
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Na úvod rubriky přinášíme, tak jako vloni, dvě pozvánky od našich aktivních členů. Po nich následují 
zajímavosti, které jste nám napsali. 

POLIO MELODY BAND
Pozvánka na setkání přátel

Přijeďte strávit víkend od 29. do 31. 7. 2016  
v krásném prostředí rekreačního střediska  
Hálův mlýn, Lažánky 42, Veverská Bítýška 
(souřadnice pro navigaci49°15‘50.534“N, 

16°22‘2.469“E). Doporučený příjezd od Maršova.

Ubytování v hlavní budově a v chatkách 
 – sociální zařízení nové, společné, bezbariérové.  

Cena ubytování: chatka malá 200 Kč na noc a osobu;
Nová budova (Posed) – Hambálky – Mlýn u kola 250 Kč 

na noc a osobu; Velká chatka (5 lůžek) 1 000 Kč/den.

Stravování v místní restauraci (výborná kuchyně)  
dle individuální objednávky.  

Je také možné využít dobře vybavenou kuchyňku 
včetně ledničky a automatické pračky.

Pokud bude zájem, je možné přijet i dříve 
(středa, čtvrtek) a prodloužit si pobyt v nádherné 

krajině Bílého potoka. Pokud počasí dovolí, 
tak je možnost koupání v bazénu.

Informace a přihlášky přijímá do 15. 6. 2016  
Tonda Carda, e-mail: tondalida@atlas.cz,  

tel. 776 116 695. Po tomto termínu je možno se 
přihlásit osobně přímo v Hálově mlýně – Gusta Veselý, 

tel. 601 351 408, e-mail: veselyHmlyn@email.cz.

Vybavení a umístění pokojů je možné 
pouze dle volných kapacit.

Na vaši účast se těší  
Vašek basa s Polio Melody Band

Pozvánka na 

3. SRAZ „ŠESŤÁKŮ“  
VE VELKÝCH LOSINÁCH

Vážení a milí obrnáři, kamarádi, přátelé,  
dovolujeme si vás tímto co nejsrdečněji pozvat  
na již 3. mezinárodní sraz obrnářů „Šesťáků“,  

který se bude konat 9. až 11. 9. 2016  
ve Velkých Losinách.

Přijďte s námi brouzdat po Losinách i bazénu,  
posedět, pojíst i popít a zavzpomínat při kytaře,  

kterou s sebou neodmyslitelně mají naši kluci  
Ondra, Jarek a Miloš. 

Podmínkou účasti setkání je,  
že jste se v dětství léčili na „šestce“,  

dnešní Šárce. 

V případě zájmu vám zajistíme ubytování se snídaní. 
Večeře jsou v rámci programu srazu.  

Fotografie z archivu jsou vítané.

Přihlášky a bližší informace na e-mailu:  
Zdenek1157@seznam.cz nebo akramat@seznam.cz.

Průběžné informace k 3. srazu získáte také 
na Facebooku – SKUPINA LÁZNĚ VELKÉ LOSINY – LVL.

Na nová setkání s vámi  
se těší nejen organizátoři Zdeněk Špalek  

a Tamara Kubicová-Pospíšilová,  
ale celá naše obrnářská parta.
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Na setkání ve Velkých Losinách se těší i slovenští obrnáři.  
V posledním čísle Informátora AP o setkání informoval Ondra Mocko.

Zdravím vás, kamaráti zo slovenskej Asociácie 
polio. S  radosťou vám oznamujem, že tento rok 
sa znova uskutoční, v  poradí už tretie stretnutie 
„obrnárov“, ktorí sa v detstve liečili vo Veľkých Lo-
sinách, okres Šumperk, pod krásnymi Jeseníkmi. 
Podaktorí už máte skúsenosť z predošlých dvoch 
rokov 2014 a 2015 – „rande“ boli výborné. Stretnu-
tie sa koná v dňoch piatok 9. 9. až 11. 9. 2016. Kto 
môže a chce, príde už vo štvrtok 8. 9. 2016, alebo 
aj skôr. Ubytovanie si vybavuje každý sám, mož-
ností je v Losinách naozaj veľa. V predošlých stret-
nutiach sme najviac „obývali“ penzión Horinka, 
ktorý sa nachádza v  centre diania, v  blízkosti 
kúpeľov. Program víkendu je voľný, avšak v sobo-
tu dopoludnia sa záujemcovia o bývalú a legen-
dárnu detskú liečebňu VI-ku, (teraz Šárka), stretnú 

na jej obhliadku. Po prehliadke navrhuje Tamara 
Kubicová z Čiech, (zúčastnila sa a tiež pomáhala 
organizovať tieto stretnutia), navštíviť nové ter-
málne kúpalisko, ktoré je ochotná vybaviť, snáď 
výhodne pre všetkých záujemcov v  predstihu. 
Rada by vedieť, či máme záujem o túto akciu. Na-
vrhujem, aby ste si všetci premysleli a  v  dohľad-
nej dobe mi dali vedieť, zatiaľ len informatívne, 
kto by mal chuť sa zúčastniť tejto peknej jesennej 
udalosti, aj s návštevou termálu. Informáciu odo-
vzdám organizátorom v  Čechách. Síričitá, tzv. 
vajcová voda, je nám všetkým prospešná. Od-
porúčam prečítať si články o týchto stretnutiach 
na našom webe polio-sk.webnode.sk alebo v ča-
sopise polio. Ďakujem, a  pozdravujem všetkých 
našich priaznivcov. 

Karel IV. a jeho doba
Na e-mail nám mnohým přišla v únoru tato 

pozvánka na zajímavou výstavu. Navštívíte-li jí, 
stejně jako jiné akce pořádané našimi kamará-
dy, rádi zveřejníme vaše dojmy.

Milí přátelé,
musím se pochlubit, právě jsem doinstalovala 
výstavu v Křížové chodbě Karolina UK – na počest 
700. výročí narození císaře Karla IV. V  pondělí, 
29.  2., bude vernisáž, výstava bude trvat měsíc. 
Tak bych vás ráda pozvala. Což uskutečnit pro-

hlídku jako kulturní vložku, až se potkáme v břez-
nu na schůzi výboru! Vstup je volný, téměř bezba-
riérový, otevírací doba 10 až 18 hod.

Výstava zahájila sérii Karlovských výstav Uni-
versity Karlovy v Praze. O jejím úspěchu se rozneslo 
povědomí po celé zemi, celou ji přijala Horácká ga-
lerie (Nové Město na Moravě), kde je k vidění od 5. 4. 
do 30. 6. 2016. Na podzim se zeštíhlená objeví v Ga-
lerii moderního umění v Roudnici nad Labem. 

Srdečně zdravím, Marcela Stránská
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Pozvánka na výstavy Vladimíra Vondrejse v roce 2016
V roce 2015 jsem zrealizoval 6 výstav. Nej-

důležitější z nich (v Janských Lázních) vytýčila 
zaměření pro rok 2016 na  tenzegrity. Nejú-
spěšnější byla výstava v  Olomouci, která po-
dle původního plánu měla přesahovat z roku 

2015 do konce ledna 2016 a byla pro velký zá-
jem později prodloužena až do konce května 
2016. Kvalifikovaný odhad počtu návštěvníků 
všech mých výstav v roce 2015 byl asi 8 až 10 
tisíc lidí.

Komentovaný plán výstav pro rok 2016

Oživlé tenzegrity 
Pevnost poznání, Olomouc,  
prodloužení do 31. 5. 2016

Tato výstava má velké množství přímých 
i nepřímých ohlasů v televizi (ČT ART film A. Ko-
mrzý Moratorium Vondrejs v cyklu Průvan, do-
poručení návštěvy výstavy na ČT D/ART), v roz-
hlasu (rozhovor s  autorem ČR Vltava a  krátký 
rozhovor s pozvánkou na ČR2 ), v novinách nej-
méně dvakrát v Olomouckém regionu, a mno-
ho zpráv na internetu (lze nalézt např. při volbě 
na vyhledávači: Vondrejs, Olomouc, tenzegrity, 
velmi obsáhlý je např. rozhovor na webu PřFUK 
– natur.cuni.cz). Na internetu lze nalézt také ko-
lekci fotografií z výstavy. 

Prodloužení do  konce května je velmi vý-
znamné, protože, pokud vím, v  Pevnosti po-
znání a v dalších olomouckých objektech bude 
v dubnu probíhat tradiční mezinárodní festival 
dokumentárního filmu, takže je pravděpodob-
né, že kromě 6000 lidí za první měsíc výstavy, 

navštíví akci ještě mnohem více českých a za-
hraničních hostů. 

Pro výstavu je charakteristická převaha ten-
zegritů velkých rozměrů v  závěsu umožňují-
cím rotaci objektů a u řady objektů i možnost 
pohybů indukovaných podněty z  prostředí. 
Kolekce ilustruje autorovu cestu za  tenzegrity 
inspirovanými živými bytostmi, což se proje-
vuje i v textech komentářů u jednotlivých ob-
jektů a  ve  výběru kolekce vybraných objektů 
na fotografiích do samoobslužného automatu, 
kterým je výstavní síň vybavena.

Výstavu, která skončila, navštívilo na  třicet 
tisíc návštěvníků. 

Škola tenzegritů 
Břevnovská galerie P 651, Praha 6, 
16. až 21. 2. 2016 

Tato výstava byla věnována výstavbě růz-
ných typů tenzegritových elementů a  hlavně 
jejich odlišnostem od  tenzegritů mých plato-
nických učitelů architekta Fullera a  sochaře 
Snelsona, neboť když jsem se začal inspirovat 
přírodními tenzegrity, musel jsem se na  cestě 
k oživlým tenzegritům od učitelů odchýlit a vy-
mýšlet nové typy elementů, které lépe odpoví-
dají přírodním tenzegritům v živých bytostech. 
Vystavené tenzegrity mají spíše menší rozmě-
ry. Tenzegrity byly upevněny ve  speciálních 
podstavcích umožňujících rotaci. Kromě tenze-
gritů obsahovala výstava druhé patro, fotogra-
fie dříve vystavených tenzegritů různých typů 
a kolekci obrazů nazvanou 7 variací na hlavu 
ve třetím nejvyšším patře na jednotlivých stě-
nách výstavních síní galerie.

Ratměřické ptáčkoviny 
Galerie na plotě, Ratměřice 33, 
červen až září 2016

Výstava bude obsahovat tenzegrity na  fo-
tografiích, tenzegrity velké a  drobné kresby. 
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V srpnu bude výstava částečně obnovena před 
pořádáním „Ratměřické fontány“, kdy očeká-
vám největší nápor návštěvníků.

Tenzegritový nábytek (modely z tyčí a provazů) 
Muzeum designu a moderního umění, 
Benešov, Malé nám. 1, 3. 9. až 8. 10. 2016

Má představa je, že by modely nábytku stá-
ly na panelech, a to v těchto okruzích: v ložnici, 
v obýváku, na pláži, na zahradě a v táboře. Kro-
mě nábytku by tam byly i jednoduché zahradní, 
plážové a tábornické stavby. Modely by měly ve-
likost použitelnou jako hračky do pokojíčků pro 
panenky. Rád bych předvedl hlavní přednosti 
a  překvapivé vlastnosti tohoto typu nábytku, 
který u nás zatím není, bohužel, využíván. Když 
takovýto nábytek nepoužíváme, lze jej rozložit 
na štůsek tyček svázaný provázky, který nezabe-
re téměř žádný úložný prostor a v tábornickém 
prostoru lze nábytek vyrobit ze všude dostup-
ného materiálu. Objekty budou doplněny ko-
mentářem a obrázky na stěnách výstavní síně.

Setkání 26 (2016), skupinová výstava 
na téma „člověk“, Galerie H a Galerie Kruh, 
Kostelec nad Černými lesy, 10. až 30. 9. 2016

Na této výstavě vystavím objekt „I člověk je 
hierarchický tenzegrit“.

Bylo, nebylo – miniatury, 
Festival obrnáři obrnářům
Janské Lázně, 24. až 25. 9. 2016

Tato výstava bude opět důležitá pro ur-
čení směru pro další rok. Abych se zalíbil své 
ženě, zmenšuji rozměry svých výtvorů na mi-
nimum. A těším se hlavně na rok 2017, kdy se 
mně, doufám, splní sen a vystavím miniatury 
na  nějakém stadionu po  celé ploše daleko 
od  sebe, aby se návštěvníci prošli. Výstava 
bude doplněna mými obrázky a fotografiemi 
od Ziny Vondrejsové.

Jste srdečně zváni zejména na  vernisáže 
těchto výstav, při kterých lze zhlédnout a  vy-
slechnout program a je podáváno občerstvení. 

Virtuální galerieW, Praha
Pro pořádek sděluji, že pokud se nezvýší zájem 
o  mou Virtuální galeriiW, o  které bylo psáno 
v minulém čísle Zpravodaje, nebudu tuto akci 
pro Asociaci polio pořádat. Letos se uskuteční 
zkušební akce, na  kterou budou pozváni jen 
přihlášení, jejichž e-mailové adresy mám. 

Mnoho pozdravů všem členům AP zasílá  
Vladimír Vondrejs, Ratměřice

Divadlo Verva plné vervy
„A  eště děláš to dívadlo?“ slýchám občas 

od svých přátel a známých. Nuže, bez mučení 
se přiznávám, že to „dívadlo“ pořád dělám. Či 
spíše děláme, neboť divadlo, stejně jako vo-
lejbal či sborový zpěv, nelze dělat samostat-
ně. Divadelníci se dělí na  profesionály (o  těch 
slavných víme díky bulvárním zprávám téměř 
všechno) a amatéry neboli ochotníky, neboli – 
jak říkali obrozenci – liboherce.

O  těch lze říci, že vedle svého solidního 
občanského povolání po  večerech navlékají 
na tělo historické šatečky, (případně roztrhané 
hadry), na hlavy načinčané paruky (nebo taky 
kočičí uši) a na prknech, která znamenají svět, 
se převtělují do někoho úplně jiného. Rozumní 
lidé nad tím kroutí hlavami, dotyční amatéři se 
však odradit nedají. 

Nejinak je to s  naším divadélkem Verva. 
Existuje už od  sedmdesátých let minulého 
století (všimněte si, jak tento dnes oblíbený 

výraz navozuje dávnou minulost) a  dožilo se 
dneška. Pro amatérské divadlo je to věk úcty-
hodný. Pro divadlo, které nikdy nemělo svou 
vlastní scénu a sponzoři se o ně také neperou, 
dvojnásob. A  pro divadlo, jehož členy jsou 
lidé zdraví i pajdaví (jako já), nebo toho moc 
nevidí (jako řada mých kamarádů), trojnásob. 
Zkrátka, Verva se vyznačuje značnou vytrva-
lostí, vervou, s níž účinkuje a (jak pravil jeden 
náš fanoušek), s níž se „verve “ na lecjaká místa 
i akce. 

Chvíli nám to, pravda, trvalo, než jsme se-
brali odvahu přihlásit se na  přehlídky či sou-
těže mezi ostatní amatéry, ale za  poslední 
léta jsme si zvykli a kolegové amatéři si zvykli 
na nás. Jsme tedy častými účastníky akcí, jako 
je Chudé divadlo, Jinonická sonáta, soutěž PO-
PAD, večerů v  poetických čajovnách, nezříká-
me se ale ani účinkování na pěkně se rozvíjející 
přehlídce Vedle Jedle (kulturní akce Jedličko-
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va ústavu) a vůbec u našich tradičních diváků 
z řad seniorů či zdravotně postižených. 

Dokonce se můžeme pochlubit nějakými 
těmi úspěchy, uznáními a  oceněními. Párkrát 
jsme „dobyli“ cenu za herecký výkon (já jednou 
taky, ovšem to byla spíše cena za statečnost, pro-
tože jsem dohrála scénu s partnerem, který měl 
v tomto představení grandiózní „okno“). Obvyk-
le také sklízíme chválu za  výběr her, za  kvalitu 
jazykového projevu a v neposlední řadě za pě-
vecké a hudební výkony (bodejť ne, když mezi 
sebou máme absolventy Konzervatoře pro zra-
kově postižené). Nejvíc si ale považujeme Cenu 
diváka z poslední soutěžní přehlídky Amatérské 
divadelní asociace POPAD. Šli jsme do toho bez 
nějakých velkých ambicí na postup na Jiráskův 
Hronov, zato s  plánem pobavit a  potěšit divá-
ky z řad veřejnosti i členů dalších ochotnických 

souborů romantickou hrou z Číny 13. století Pa-
vilon nad řekou. Což se povedlo, představení 
proběhlo bez zádrhelů, (těch pár přebreptů se 
nepočítá), diváci se zasmáli hloupému mandarí-
novi, jeptišce – kuplířce a dojali se věrnou láskou 
kurážné hrdinky. Líbili jsme se i porotě, divácký 
ohlas ale potěšil nejvíc. 

Nicméně dost sebechvály. Máme teď před se-
bou pár vystoupení, mimo jiné i výše zmíněnou 
„Jedli“ a  tak budeme pilně zkoušet, opakovat 
a těšit se i mít trému, což samozřejmě patří k věci.

Nu a  kdyby se našel mezi pražskými či 
středočeskými obrnáři někdo, kdo by si chtěl 
s námi zahrát (a zablbnout), nechť se mi ozve, 
můj e-mail je ve Zpravodaji.

Děkujeme na tomto místě našim věrným di-
vákům – členům Asociace polio.

Líba Zušťáková

Poprvé v nových Termálech Losiny
Mezi vánocemi a silvestrem jsem byl ve Vel-

kých Losinách (v penzionu). Bylo pěkné počasí, 
takže to bylo moc fajn. Projezdil jsem okolí, udě-
lal nějakou malou procházku, navštívil muzeum 
v Šumperku a také jsem konečně (na třetí pokus) 
vyzkoušel bazény v nových Termálech Losiny. 

Je tam několik bazénů o teplotě 30 až 34 °C. 
Můžeš se v  tom vyčvachtat, vyhřát, zajít si 
na pití a jídlo (jsou tam 2 restaurace), děti mo-
hou jezdit na  tobogánu, ale na  normální pla-
vání to není nic moc. Zaprvé teplá voda rychle 
člověka unavuje a zadruhé se nedá plavat pří-
mo více než cca 12 metrů. 

Šatny se mi moc nelíbily. Jsou společné pro 
muže a ženy. Je tam asi 120 skříněk na šaty (více 
lidí dovnitř nepustí – neměli by se kde převlékat) 
a k tomu je 4 až 6 minikabinek pro převlékání. 

Takže když jsem měl francky a na sobě zim-
ní oblečení, musel jsem se vtlačit do převléka-
cí kabinky, teď nějak pobrat francky a veškeré 
zimní oblečení a  snažit se to nacpat do  šatní 
skříňky. A  chvíli jsem také tápal, jak fungují 
čipy na  zamknutí a  odemknutí skříněk. Před 
šatnami se samozřejmě musí člověk zout z bot, 
a v šatnách a kolem bazénů je všude na zemi 
voda. Pro obrnářské nožičky – super. 

Jsou tam ještě nějaké kabinky pro tělesně 
postižené, ale ty jsem nezkoumal, při letmém 
pohledu se mi zdály všechny obsazené (chodí 
tam také samozřejmě pacienti z  lázní). Trošku 

byl také problém, že tam bylo prostě narváno, 
přes den se tam musí čekat, než tě pustí do-
vnitř, večer je to obvykle o něco lepší. 

Viděl jsem, že jsou dobudované také vněj-
ší bazény, takže na jaře asi už bude v provozu 
celý areál. Teď, tj. koncem roku 2015, dělali 
terénní úpravy v  okolí. Pro někoho může být 
problém i to, že k termálům se nedá dojet au-
tem Od  hlavní budovy lázní nebo od  silnice 
pod Šárkou se musí jít k termálům pěšky; starý 
chodník je místy dost mizerný. 

Ještě mě jako bývalého pacienta lázní pře-
kvapilo, že voda v termálech nebyla vůbec cítit 
po zkažených vejcích; je tam stoprocentně ně-
jaká voda z  léčivých pramenů, ale je to nějak 
ředěné, aby to moc nesmrdělo. 

Mirek Novosad
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Medajli nám nedali
Je mi 15 měsíců, jsem střed-
ní černá pudlice jménem 
Fany. Fany pro mé páničky. 
Jinak podle průkazu půvo-
du Flower Firefly z Altheyro-
sei. Kdo by si to pamatoval, 
i když mí předci byli všichni 
velmi slavní. Držiteli Klubo-
vý vítěz, Vítěz speciální vý-
stavy CACIB, Klubový šam-

pión, Český šampion, Champion Polska atd. 
Ale hlavně z  této chovné stanice jsou štěňata 
zdravá a plnochrupá. To jen na úvod. Chci vám 
popsat, jak jsem absolvovala s paničkou první 
Národní výstavu v Ostravě na Černé louce.

Nebylo to jednoduché. Nejdříve muselo být 
od  lékaře specialisty osvědčení na  luxaci pa-
tel – klouby, čéšky. Jednoduchá záležitost pro 
zdravého páníčka. Lékaře najdeš na internetu, 
navigace tě dovede do místa určení. Jenže prv-
ní překážka – 16 schodů výšky 18 cm, tma jak 
v  pytli. Páníček nám svítil na  schody, naštěstí 
schodiště mělo zábradlí. Já pochodovala po-
slušně vedle paničky bez vodítka do  čekárny. 
A  aby bylo veselo, než jsme vyjeli, dala jsem 
paničce do kalhot nenápadně moji oblíbenou 
pískací hračku. V  čekárně se za  námi ohlíželi, 
kdo to píská. Přišla na to až po cestě zpět, když 
jsem se jí dobývala do  kalhot a  chtěla svou 
hračku vrátit. Vyšetření dopadlo výborně 0/0. 
Odborníci vědí, že to je nejlepší výsledek. 

Ještě před výstavou bylo nutné zvládnout 
bonitaci v  Brně. Komise byla přísná, ale spra-
vedlivá. Na  bonitaci se nedá nic přidat ani 
ubrat. Měří se vše speciálním metrem, také 
jde výsledky spočítat složitými výpočty. Opět 
se potvrdilo, že mí předci byli suproví. Hodno-
cení 13 známek, všechny 0. Každá známka má 
podznámku od 0 do 9. Lepší hodnocení pes ne-
může získat. Pochvala za mou černou a hustou 
srst. Byla jsem uznaná „chovná“.

A  teď nadešla chvíle výstavy. Výstava není 
o  mírách, ale o  střihu, sympatii, známostech, 
kdo je určen jako rozhodčí, ale hlavně výborné 
předvedení v  kruhu. Na  zuby si nechám sáh-
nout, to mně naučili, ale chodit v kruhu? Velký 
problém pro vozíčkáře.

Abych nepředbíhala. Nejdříve bylo třeba 
přesvědčit paní v salónu Sylvia, aby mně ostří-

hala na  výstavu. Byl to bezbariérový salón, 
i  když paní stříhala jiné pejsany na  výstavy, 
pudli jsou zvláštní sorta. Tam si netroufala. 
Moje paní má vyřídilku, dokázala ji přesvědčit, 
že je nejlepší a že jí věříme, prostě nikoho jiné-
ho nebudeme hledat.

Musím říct, že jsem držela jako nikdy 
a  po  třech hodinách jsem se líbila sama sobě. 
Další problém nastal vzápětí – déšť! Ten je 
úhlavní nepřítel načesaných pejsanů. Aby toho 
nebylo málo, budík byl natažen na  ráno o  ho-
dinu později, ještě zimní čas, zasekly se okenní 
žaluzie, nikdo nám nebyl schopen říct, zda je 
výtah na výstavišti dostatečně dlouhý na skútra, 
který má na délku 120 cm , aby se moji páníčci 
dostali na kruh č. 16. Měli jsme i štěstí, našla se 
v blízkosti výstaviště podzemní garáž, kde jsme 
pohodlně vytáhli z auta dva invalidní skútry. Na-
sedli na skútry, já na podlaze pod nohama, nad 
hlavami deštníky a již jsme si to ujížděli do pa-
vilónu A. Panička domluvila, že mě bude před-
vádět v kruhu majitelka z chovné stanice Černý 
křišťál. Já kamarádím se všemi lidmi i zvířaty, ale 
co kdyby se panička ztratila. V kruhu jsem ji stále 
sledovala, zda je na svém místě. Dali mě na stůl, 
paničku přizvali, aby si poslechla ortel, který dik-
tovala rozhodčí do protokolu. „Nemá ostříhané 
drápky“, ale vždyť mi je včera v salóně stříhali. 
Neumí se předvádět v kruhu. A to jsem již vidě-
la, že je zle. Moje panička mě nedala. V žádném 
chovatelském řádu není, že svého psa nemůže 
předvádět invalida na skútru. Oni nám to dovoli-
li. Panička jen dala pokyn „Fany jdeme!!!“

A již jsem si to šmárovala. Hlavu, ocas hezky 
nahoru, cval krásného koně, pěkně dokola. Jen 
jsme slyšely, jak lidi kolem kruhu začali tleskat 
a  páníček říkal, že lítaly blesky z  fotoaparátů. 
Ten úžasný pocit, přes všechny nesnáze – my 
jsme to dokázaly! 

Hodnocení rozhodčí „Výborná 1“. Medajli 
nám nedali, ale příště! My jim to ještě ukážeme. 
Výstavy se zúčastnilo tisíc psů z toho 54 pudlů. 

Mám 15 měsíců, umím zavřít pračku, všech-
ny šuplíky, auto, sundám prádlo z věšáku, zved-
nu vše, co páníčkům upadne – to budou ty kar-
pály. Umím poslouchat na povely. Panička říká: 
„packu na to, že jsi moje zlato“. A já jsem.

Pudlice Fany a její páníčkové 
Alena a Karel Zrunkovi
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Dva příjemné týdny v Jánkách 
Již potřetí jsem se účastnila dvoutýdenní 

jarní rekondice v  Janských Lázních pod vede-
ním pana Emila Chadimy. Po  loňské podzimní 
rekondici v době konání festivalu, počet účast-
níků na letošní první rekondici poklesl. Většina 
se chystá přijet do Janských Lázní opět v září.

Ale nám to vůbec nevadilo. V termínu 14. až 
28. května jsme se sešli jako parta obrnářů, která 
se již docela dobře zná. Přispělo k tomu i domácí 
prostředí penzionu Sola Fide pod vedením pana 
Ing. Cejnara, jeho milé přivítání a přátelské kon-
takty s  personálem. A  to hlavně kuchařským. 
Paní Jana a pan Bureš nám každodenně připra-
vovali vynikající jídla. Když se nás ptali, jestli nám 
chutnalo, odpověděli jsme – žel, chutnalo, zase 
budou kila navíc. A propos – nesmím zapome-
nout, že dvakrát se ujal kuchařského řemesla 
i pan Cejnar a byly to opět lahůdky. Doporučila 
jsem mu, ať si i tohoto kuchaře ponechá.

Hlavní náplní rekondice byla rehabilitace. Za-
čínalo se masážemi, pokračovalo kondičním cvi-
čením a  končilo odpoledním plaváním. Masáže 
a  cvičení nám zajišťovala Obchodní akademie 
Olgy Havlové. Již tradičně s osvědčenými masér-
kami Jitkou Miškovskou, Jitkou Kejzlarovou, Kristí-
nou Kultovou a vynikajícími terapeutkami paní Re-
natou Dvořákovou a Janou Litošovou. Kdo je znal 
z  lázní, určitě věděl, že jsou výborné. Perfektně 
jsme se procvičovali každý den, paní Dvořáková 
nám navíc některé cviky popisovala, jak je správně 
cvičit a k čemu slouží. Odpoledne nás čekal nový 
bazén Státních léčebných lázní. Zde jsme se mohli 
zahřát ve vířivce, využít v bazénu všechny atrakce, 
a dobře si zaplavat. Byla to taková příjemná denní 
tečka „pracovní náplni“ naší rekondice.

Po večerech jsme v prvním týdnu využili do-
cela pestrou nabídku kulturního programu láz-
ní. V pondělí a v pátek to byl taneční večer v ko-
lonádě, v  úterý jsme si v  Malém sále Janského 
dvora zavzpomínali na Waldemara Matušku. Jak 
nám řekla paní kulturní Jana Korytářová, bylo to 
podruhé, kdy byl Malý sál vyprodán. Poprvé to 
bylo na programu s Radimem Uzlem. Hudebním 
večerem nazvaném „Čas Waldu neodvál“ prová-

zel zpěvem, kytarou a průvodním slovem Mar-
tin Benda. Vyslechli jsme retro příběh kariéry 
Waldemara Matušky a společně s ním zazpívali 
více než dvacet písní z jeho repertoáru. 

Ve  druhém týdnu jsme opět v  Malém sále 
vyslechli koncert zpěváka a  klavíristy Jana Ja-
reše. Tento zpěvák absolvoval populární zpěv 
na Pražské konzervatoři jako jediný nevidomý 
student v  historii školy. Mimořádně hlasově 
disponovaný zpěvák, který je současně i  vý-
borným klavíristou, nás provedl světem filmo-
vé a  muzikálové hudby. Známým skladbám 
propůjčil nový osobitý výraz. Jeho vystoupení 
nám přineslo ojedinělý zážitek, což jsme vyjád-
řili spontánním potleskem. 

Ostatní večery jsme využili na posezeních žel 
jenom v několika otevřených zařízeních celých 
Janských Lázní. Pořád dostupná byla jenom Ki-
nokavárna, Aqua i minigolf byly zavřené, kolo-
náda otevřena jenom do 20. hodiny a ani Arnika 
nebyla otevřena každý den. Tak se stalo, že jsme 
se stáhli do jídelny Sola Fide, kde jsme vytvořili, 
jak řekl sám pan Cejnar, „hráčské doupě“. Zatím-
co se pánové dívali na MS v ledním hokeji, my, 
zanícené kartářky, jsme se věnovaly hře žolíků. 

Byla jsem mile překvapena, že jsme na  re-
kondici měli i dva letité seniory, pro které po-
byt v  Janských Lázních je zejména nostalgic-
kou vzpomínkou na  mládí. Pan Václav Junek 
zanedlouho oslaví 87. narozeniny a  pořád je 
to čipera. Na tanečních večírcích patří mezi ty 
ojedinělé, kteří ještě okupují taneční parket. 
A druhá seniorka, Geňa Orlická, je dámou kaž- 
dým coulem. Její vždy dokonale upravený 
vzhled doplňoval bohatý šatník. A navíc to byla 
příjemná spolubydlící a spolustolovnice. 

No a  to je konec mého povídání o  letošní 
první rekondici Asociace polio. Někteří z  vás 
už myslí na další ve Slatiňanech, kterou pove-
de Luďa Bradová, nebo na  tu podzimní, opět 
v Janských Lázních. Tam se zase setkáme pod 
vedením MUDr. Hanky Opravilové.

Fotografie si prohlédněte ve Fotopříloze.
Mária Mruzková

Lázeňská sezona zahájena 
Připomínka dvou mezníků města

Zahájení lázeňské sezony se již stalo nedíl-
nou součástí kulturního života Janských Láz-

ní, ale i  celého okolí. Dnem „D“ byla sobota 
4. června 2016. Ve spolupráci s městem Janské 



Pí
še

te
 n

ám

34

Lázně se lázně snaží každý rok návštěvníky pře-
kvapit pestrostí programu, ale i  připomenout 
něco ze zajímavé historie. Letošní program 
byl malým průřezem, protože právě letos je to 
1010 let, kdy podle legendy rytíř Janek z Choc-
kova našel termální prameny – vzácné přírodní 
termální prameny o  teplotě 27,5 °C. Světovou 
proslulost získaly lázně v 1. polovině 20. století 
úspěšnou léčbou následků dětské obrny. 

Jedním z vrcholů letošního zahájení letní lá-
zeňské sezóny v Janských Lázních bylo zasazení 
pamětního stromu panem Karlem Schwarzen-
bergem, bývalým ministrem zahraničí a  po-
tomkem zakladatele lázní ve městě. Byl zasazen 
v  prostoru u  křižovatky ulic Lesní a  Rekreační, 
poblíž penzionu Stříbrný pramen a  restaurace 
Sanssouci. Za  přispění Státního fondu životní-
ho prostředí zde ještě letos vznikne také nový 
park, jenž bude připomínat dva největší histo-
rické mezníky ve  městě. Dominantou se stane 
dřevěná socha zbrojnoše Jana z  Chockova, 
zbrojnoše rytíře Albrechta z Trautenberku, kte-
rý podle trutnovského kronikáře Simona Hüttla 
objevil teplý pramen v  dnešních Janských 
Lázních. Pramen je po něm pojmenován a také 
město nese ve svém názvu jméno Jan. Dle pro-
jektu sochu Jana obklopí nová zeleň tvořená 
záplavou trvalek a travin, společnost mu budou 
dělat hloučky ozdobných keřů a  solitérně ros-
toucí stromy. 

Projektant citlivě zakomponoval i  stávající 
vzrostlé jedince, které vytvoří výrazný krajino-

tvorný prvek. Jedním z nich bude strom zasa-
zený panem Karlem Schwarzenbergem, jenž 
připomene zakladatele zdejších lázní – pana 
Jana Adolfa, 1. knížete ze Schwarzenbergu, 
který nechal vypracovat odborné pojednání 
o léčivosti místního pramene, a také zde nechal 
postavit první lázeňské budovy. Páteř parku 
utvoří „mlatový“ chodník lemovaný žulovými 
kostkami, který protne zeleň napříč. Lavičky 
podél chodníku všem pak poskytnou místo 
pro odpočinek a k nabrání sil. Park u Sanssouci 
svojí velikostí sice nebude patřit mezi „obry“, 
ale bezpochyby zdůrazní přívětivost a pohodu 
Janských Lázní, malebného lázeňského měs-
tečka ležícího na úpatí Černé hory, a nenásilně 
připomene i jejich dalekosáhlou historii. 

Historii a  přínos pro rozkvět lázní, který 
přinesl rod Schwarzenbergů, ukázali divákům 
i dobové postavy, nezbytné souboje, divadelní 
představení a ukázky dobových zbraní. Nedíl-
nou součástí bylo křtění pramenu i  standarty 
Hasičského sboru. Život lázní kolem roku 1902, 
kdy lázeňské budovy zakoupilo město, připo-
mněly historická auta, motorky řemenáče s ro-
kem výroby právě v letech 1901 až 1924, vyře-
závaný ruční kolotoč a stánky s řemesly. 

Na pódiu se po celou sobotu vystřídalo ně-
kolik kapel: No Name, Dasha a Pajky Pajk, H-H 
Blues a Evergreen Dixieland Band.

Fotografie z akce jsou  
na webových stránkách SLL nebo na:

https://www.zonerama.com/Pavka/Album/1684689
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Změny na silnicích v roce 2016
Již od  začátku roku začalo platit hned ně-

kolik novel, které řidičům změnily pravidla. 
Některá nová pravidla už možná máte zažitá 
a o  jiných možná nevíte. Změny jsou ve znač-
kách, pravidlech, rychlostech, i pokutách.

Jedna z nejdůležitějších změn v dopravních 
značkách se týká značky Zimní výbava, která 
přikazuje jízdu pouze se zimními pneumatika-
mi. Dosud ze zákona platila jen od 1. listopadu 
do 31. března, nyní toto omezení končí a povin-
nost tak platí kdykoliv, jestliže dodatková tabul-
ka neurčí konkrétní období.

Nábřeží – Značka upozorňuje na  místo, 
odkud silnice směruje na  nechráněné nábřeží 
nebo břeh a hrozí pád do vody.

Bezpečný odstup – Značka spolu s  vodo-
rovným značením ukazuje minimální počet 
šipek na vozovce, které byste měli za běžných 
podmínek vidět mezi vaším vozem a vozem je-
doucím před vámi.

Zvěř na  silnici – Nové značky varují před 
možným výskytem zvířat na  silnici. A  není to 
jen kráva a  jelen jako v  minulosti, ale i  třeba 
žáby nebo koně.

Městský okruh – Městské dopravní okruhy 
znázorňuje nově tvar oválu, který nahradil staré 
značení v podobě čtverce se zeleným pruhem.

Vzhled křižovatky – Nové značení Křižo-
vatka s vedlejší silnicí už nevypadá všude stej-
ně, ale naznačuje tvar křižovatky. Vidíte tak, 
jestli se k vaší hlavní připojuje vedlejší zprava, 
zleva, nebo z obou stran.

Zóna pro cyklisty – Letos poprvé můžeme 
ve městech narazit na novou Zónu pro cyklis-
ty, tedy ulici, kterou mohou cyklisté využívat 
v  celé její šířce. Takže mohou jet třeba i  u  le-
vého okraje. Auta jsou tu omezena a mají po-
volen vjezd pouze tehdy, když jsou vyznačena 
ve  spodní části dopravní značky. Řidiči tu smí 
jet rychlostí nejvýše 30 km/h a musí dbát zvý-
šené ohleduplnosti vůči cyklistům, které nesmí 
ohrozit. V případě nutnosti musí řidič auta za-
stavit a  dát cyklistovi přednost. Stání auta je 
v  takové zóně dovoleno jen na místech ozna-
čených jako parkoviště.

Do české legislativy se také dostává pojem 
„Segway“ s právy a povinnostmi s tím spjatými, 
který ale motoristy jinde než v centru Prahy asi 
vůbec nezajímá.

Nové dálnice a  rychlosti – V  roce 2016 
máme o  450 kilometrů dálnic více. Ale není 
to dílo rychlých stavebních firem. Vznikly pře-
značením z původních rychlostních silnic (zna-
čené modře, s písmenem R). Nově mají zelené 
značení a písmeno D. Pro řidiče se ale na nich 
nic nezmění. Maximální rychlost na  nich byla 
i  v  minulosti 130 km/h a  řidiči museli mít pro 
jejich použití dálniční známku.

Větší změny pocítíte na  některých silnicích 
první třídy. Na  vybraných úsecích totiž došlo 
ke změně na silnice pro motorová vozidla (bílé 
auto na modrém podkladu) a vzrostla na nich 
rychlost z 90 km/h na 110 km/h a lokálně může 
být upravena až na 130 km/h. Jedná se přede-
vším o úseky, kde jsou jednotlivé směry oddě-
leny směrovými pásy se svodidly. Bez středové-
ho pásu platí i na těchto vozovkách maximální 
rychlost 90 km/h.

Změna se přitom týká i některých dosavad-
ních rychlostních silnic, které se na dálnice ne-
změnily. Tam totiž maximální rychlost klesla ze 
130 km/h na 110 km/h. 

Reflexní prvky pro chodce – Chodci, kte-
ří jdou po  komunikaci mimo obec po  místě, 
které není osvětleno veřejným osvětlením, 
musí nosit při snížené viditelnosti (déšť, mlha, 
šero, noc) reflexní prvky. Stačí reflexní pásek 
na oděvu tak, aby byl viditelný pro řidiče. Jinak 
hrozí bloková pokuta 2000 Kč nebo až 2500 Kč 
ve  správním řízení. Samotná baterka, blikátko 
pro cyklisty ani rozsvícený mobil nestačí.

Povinnost ometat auta – Řidiči si, až znovu 
napadne sníh, budou muset ometat nejen před-
ní sklo, ale i boční skla a především u kamionů 
i  náklad. Novela zákona o  provozu na  pozem-
ních komunikacích totiž zavádí povinnost zbavit 
výhled dopředu, dozadu i do stran nečistot, sně-
hu a námrazy a náklad ledu. Z plachet kamionů 
nesmí za jízdy padat nebezpečné ledové kry. 

Pokuty – V  průběhu roku by podle mis-
terstva dopravy mělo dojít k  navýšení sazeb 
u  těžkých přestupků. Za  řízení bez řidičského 
průkazu hrozí pokuta až 75 tisíc korun. Zvýši se 
o počet 6bodových pokut (třeba za nepovolené 
předjíždění), které stačí spáchat dvakrát a  při-
jdete o řidičák. Zvednou se i ceny pokut za pře-
kročení rychlosti v obci o 40 km/h a mimo obec 
o 50 km/h nebo vjezd na přejezd na červenou, 
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kde se počítá s až 25 000 korun. Navíc, když způ-
sobíte nehodu, výše všech pokut se zdvojnásobí 
a omezí ji teprve 100tisícový strop.

Některé blokové pokuty budou mít nově 
pevnou sazbu. Třeba za  jízdu bez pásu do-
stanete rovnou pokutu 1500 korun, za  jízdu 
na červenou 5000 korun a za telefonování při 
jízdě 2500 korun.

Zabavení řidičáku – Ihned po  prvním 
spáchání některých přestupků můžete při-
jít o  řidičský průkaz na 1 až 6 měsíců. Týká se 
to případů, kdy vjedete na  železniční přejezd 
v době, kdy je to zakázáno, nebo když neupo-
slechnete pokynu „Stůj“, který vám dá policista 
při řízení provozu. 

Zabavení techničáku – Za  malou závadu 
na  technickém stavu hrozí pokuta od  1500 
do 2500 Kč, na místě blokově do 2000 Kč. 

Uzná-li však policista, že je vozidlo nezpů-
sobilé provozu natolik, aby tím bezprostřed-
ně ohrožoval okolí, je sankce citelnější: pěti-
bodový postih, zákaz řízení na  šest měsíců 
až rok a  pokuta ve  správním řízení od  5000 
do  20  000 Kč. Policista v  takových případech 
může od  letošního roku dokonce odebrat 
malý techničák. Jestliže ho u  sebe nemáte, 
dostanete povinnost odevzdat ho na  úřadě. 
A  dokud nedáte auto do  pořádku, což ověří 
na  STK, nedostanete osvědčení o  registraci 
vozidla zpátky.
Za tohle hrozí zabavení:

 ▶ Upadlý nebo poškozený výfuk
 ▶ Vážné poškození brzdového systému
 ▶ Poškození více než poloviny skla
 ▶ Pneumatiky sjeté až na nosné vrstvy
 ▶ Zjevné úniky provozních kapalin.

Karlovarský festival a s ním Kino bez bariér jsou opět tady! 
První ročník projektu Kino 
bez bariér se v rámci Meziná-
rodního filmového festivalu 
v Karlových Varech uskuteč-
nil v roce 2000. Hned od po-
čátku se projekt setkával 

s  kladnými ohlasy veřejnosti a  každým rokem 
i se stoupajícím zájmem mezi handicapovaný-
mi. Jeho hlavním cílem je poskytnout a zajistit 
vozíčkářům formou informačního a asistenční-
ho servisu podmínky srovnatelné se standar-
dem na kulturních akcích podobného charak-
teru v zemích Evropské unie.

I v roce 2016 je na 51. Mezinárodním filmo-
vém festivalu v  Karlových Varech připraven 
projekt Kino bez bariér. 

Festival se koná od 1. 7. do 9. 7. 2016.
Projekt nabízí: 

 ▶ informační servis, ubytování s  bezbariéro-
vým přístupem, restaurace

 ▶ rezervace a vstupenky zdarma do bezbarié-
rových sálů pro hosty projektu a  jejich do-
provod

 ▶ asistenční servis s pomocí při orientaci v dění 
festivalu

 ▶ speciálně upravený mikrobus pro přepravu 
po Karlových Varech a okolí 

 ▶ parkování u hotelu Thermal – dvě parkovací 
místa pro krátkodobé parkování

Organizátoři se těší na vaší návštěvu, a doufají, 
že se vám bude v Karlových Varech líbit.

www.kinobezbarier.cz

Medicco na Hornomlýnské
Paní doktorka Miluška Neubergerová nám 

napsala, jak moc je spokojena se službami pro-
tetické firmy Medicco. Už devět roků má jejich 
vozík a na podzim měnila jenom baterku a pne-
umatiky. Jinak je vozík bez problémů. Miluška 
bydlí v bezbariérovém domě na Hornomlýnské 
1255/6 v Praze 4 – Kunratice, autobusová zastáv-
ka u  Kunratického lesa. A  zde už asi rok firma 
Medicco provozuje konzultační den. Odborný 
poradce Miroslav Doule a servisní technik David 
Charvát jsou velice ochotni. Pomohou s odbor-
ným servisem vozíků své značky a v rámci mož-

ností i se servisem vozíků jiných značek. Ale cho-
dí tam málo lidí, nevědí o nich. Škoda, jsou dobří!

Kdo máte zájem také využít jejich služeb 
v tomto bezbariérovém domě, jsou tu každou 
1. středu v měsíci od 9 do 14 hodin v klubov-
ně Flora ve 3. poschodí, vchod A. 

Medicco s.r.o. má síť prodejen ve městech: Brno  
(centrála), České Budějovice, Liberec, Luže-Košum-
berk, Plzeň, Praha, Přerov, Ostrava. Nabízí tyto pro-
dukty: mechanické vozíky, elektrické vozíky, spor-
tovní vozíky, skútry, dětský program, vertikalizační 
zařízení, doplňky k vozíkům, chodítka, berle, hole, 
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toaletní a sprchovací program, sedací systém, JAY, 
matrace, zvedáky a  stropní pojezdy, nájezdové 
rampy, polohovací lůžka, nábytek.

Všechny informace najdete na  interneto-
vých stránkách Medicco.cz.

mm

Konference INSPO 2016 nabízí videozáznamy všech přednášek
Šestnáctý ročník konference INSPO o tech-

nologiích pro osoby se specifickými potřeba-
mi navštívilo 12. března 2016 v  Kongresovém 
centru Praha 345 účastníků a  účinkujících. Ti, 
kteří se nemohli z různých důvodů konference 
zúčastnit, mají nyní možnost zhlédnout všech-
ny přednášky na videozáznamech, které zpra-
covali pracovníci střediska Teiresiás. 

Na  konferenci zaznělo 23 přednášek. Stejně 
jako v minulém roce proběhlo hlasování publika 
o nejlepší přednášky v jednotlivých sekcích. V do-
poledním programu získala nejvíce hlasů před-
náška Daniela Tihelky ze Západočeské univerzity 
v Plzni o řečové syntéze pro hlasově postižené. 

Odpolední program byl rozdělen do  tří 
sekcí. V sekci Přístupnost (nejen) webu zvítězil 
Tomáš Hrdinka ze Spektry s  prezentací Alter-
nativní způsoby ovládání telefonu a  tabletu. 
Značnou pozornost vyvolala také prezentace 

slovenského hosta Romana Martinoviče, který 
představil sadu aplikací Corvus na zpřístupnění 
chytrých telefonů s OS Android pro nevidomé 
a slabozraké uživatele.

V sekci Využití ICT při vzdělávání a zaměst-
návání osob se zdravotním postižením se nej-
více líbila přednáška Aplikace Včelka – osobní 
trenér čtení v podání Michala Zwingera z Leve-
bee a v sekci ICT pro osoby se sluchovým posti-
žením zabodovala Martina Koutská z Kulturallu 
s přednáškou Tableto – cesta ke čtení. 

Nejen čtyři oceněné, ale všech 23 předná-
šek najdete na internetových stránkách www.
helpnet.cz/inspo/inspo-2016. Kdo by se 
chtěl dozvědět o přednesených tématech více, 
najde zde také příspěvky s  podrobnějšími in-
formacemi, které přednášející napsali pro sbor-
ník konference. 

wr

Asistenční pes
Přes naše webové stránky 
nám přišla tato nabídka: 

Mnoho klientů, kteří touží 
po asistenčním psovi, si mys-
lí, že si jej musí zaplatit. Naše 
společnost Pomocné tlapky 

o.p.s., která cvičí psí asistenty již 16. rokem stále 
poskytuje klientům čtyřnohé asistenty ZDARMA. 

Asistenční pes klientovi pomůže s  úkony, 
které sám v  běžném životě nezvládá, jako je 
podání předmětů, otevření/zavření dveří, po-

moc při svlékání, přivolání pomoci, otevření 
pračky, vyndání prádla, pomáhá také s  udr-
žením stability jako balanční pes a  jiné. Ale je 
to především neocenitelný parťák do  pohody 
i nepohody.

Za  dobu činnosti máme předáno 182 asis-
tenčních psů, které připravujeme vždy na míru 
každému klientovi. 

Více na www.pomocnetlapky.cz, nebo e-mail: 
info@pomocnetlapky.cz, mobil: 724 279 599.

Hana Pirnerová, ředitelka společnosti

Elektrický skútr vrací lidi s handicapem do života
Jmenuji se Petr Korbelář, je mi 56 let a žiju 

v  Lomnici nad Popelkou v  Podkrkonoší. 
Na  podzim 2002 jsem prodělal velmi vážnou 
mozkovou příhodu, praskla mi v  hlavě výduť. 
Od té doby jsem odkázán na invalidní vozík.

Od  patnácti jsem velkým fandou do  auto-
mobilů a  motorek. Elektrické invalidní skútry 
se pro mě staly nejen koníčkem, ale také novou 
životní silou. Tvrdím, že jsou v  mnohém lepší 
než auta. Není na  ně potřeba řidičské opráv-
nění a kilometr jízdy stojí jenom deset haléřů. 

Můžete na  nich 
vjet do  supermar-
ketů, k  lékařům, 
navštěvovat přáte-
le, zastavit na  ulici 
a  povídat si, do-
stanete se do  re-
staurací na  letní 
zahrádky, můžete 
do přírody i do leh-
čího terénu. 



Za
jím

av
os

ti
, r

ad
y,

 n
áp

ad
y

38

Díky tomu, že jsem si takový elektrický tří-
kolový skútr pořídil, se už necítím jako bezmoc-
ný invalida, vrátilo mě to zpět do života. Dnes 
už mám svůj třetí stroj. Vyznám se v  technic-
kých parametrech, v typech vhodných pro růz-
né druhy postižení, dokážu vybrat vhodný typ 
i podle ceny, dostupnosti nebo kvality servisu. 
To je největší problém, proto chci lidem pora-
dit. Mnozí kupují skútry sami, posouzení sta-

vu a typu je přitom velmi náročné. Zájemcům 
o koupi vozíku rád poradím, jak postupovat.
Lze mě kontaktovat na:  
telefonním čísle 739 611 249,  
e-mailu korbelar.petr@seznam.cz,  
nebo přes skype korbelar1.
Webové stránky:  
http://skutry-pro-postizene.com

Petr Korbelář 

Český vozík do terénu i do města – dostupný všem? Proč ne!
Jó, až někdy vykradu banku… Svět je plný 

technologických vymožeností pro hendike-
pované, ale řekněte, kdo na ně má? U podob-
ného povzdechu však nezůstali dva mladíci, 
kteří s energií jejich věku vlastní začali pracovat 
na projektu Alfa. Tento název připomínající reá- 
lie ze sci-fi skrývá snahu zkonstruovat elektric-
ký pásový vozík, který by umožnil majiteli svo-
bodný pohyb ve městě i v terénu. Osmnáctiletý 
Lukáš Zadražil, jeden z autorů projektu, o myš-
lence postavit takovou „mašinu“ začal uvažovat 
v době, když jeho otci kvůli nemoci amputovali 
druhou nohu. „Beru to jako morální povinnost 
mu pomoci a zároveň mám možnost mu nějak 
vrátit jeho péči a starostlivost o mne, když jsem 
byl malý. Navíc když jsem viděl ceny elektric-
kých invalidních vozíků, zděsil jsem se. Nadto 
to jsou pouze vozíky na pevné cesty. Jakákoliv 
nerovnost terénu je velký problém.“ popisuje. 
Společně se svým spolužákem Michalem Ma-
tějíčkem (22 let) ze Střední průmyslové školy 
v Táboře se pustili do výkresů a plánování. 

Vozík s pracovním názvem Alfa by měl mít 
co nejlepší dojezd, rychlost až 40 km/h i maxi-
mální sklon stoupání. „Naopak usilujeme o co 

nejmenší váhu a  rozměry vozíku (120 kg, šířka 
70 cm, délka 120 cm) avšak tak, aby byla jízda 
stále pohodlná,“ podotkl konstruktér.
Vozík bude mít dva jízdní režimy:
1. Indoor (městský) – tento provozní režim by 

měl sloužit při pohybu po ulici a v budovách. 
Rychlost je snížena na 10 km/h proto, aby 
nedocházelo k nehodám.

2. Outdoor (venkovní) – tento režim umožní 
výše zmiňovanou rychlost (až 40 km/h). Vozík 
bude pohánět elektromotor, který bude 
možné řídit pouze jedinou páčkou. Nebude 
mít problém překonat 20 cm vysokou pře- 
kážku a  díky pásovému podvozku nebude 
problém zdolat i schody mírného stoupání.

Oba mladíci začínají vozík stavět v zámečnické 
dílně Michala Matějíčka. K  tomu se k  nim při-
dali i další přátelé – podílejí se na vývoji elek-
troniky, motorů, designu, pevnostních výpo-
čtů a  konstrukce. „O  každou jednotlivou část 
se starají odborníci ve svých oborech. O to, aby 
vše fungovalo dohromady, se stará můj společ-
ník Michal. Spolupracujeme i  s  hendikepova-
nými lidmi, kteří nám předávají své zkušenosti 
a  dávají nám zpětnou vazbu,“ přiblížil Lukáš 
Zadražil práci na vozíku.

Stanovil si i horní hranici ceny pro koncové-
ho uživatele, kterou by nechtěl překročit, a to 
125 000 Kč bez DPH. Nelení a začíná také jednat 
s pojišťovnami o možné dotaci takových vozí-
ků. V současnosti se pokoušejí vybrat finanční 
prostředky na  vývoj a  konstrukci prototypu 
prostřednictvím crowdfundingové kampaně 
na Starovači. Podpořit je můžete i vy. Třeba se 
tak stanete součástí projektu, který změní na-
stavená pravidla a skutečně umožní svobodný 
pohyb všem. Tito mladíci pro to mají síly i od-
vahu. Tak hodně štěstí! 

(ata) Vozíčkář 1/2016
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Rekondice Janské Lázně I., Sola Fide 14. až 28. 5. 2016 
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Výroční valné shromáždění EPU Piešťany, 4. června 2016
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Dokončení ze strany 2.

K bližšímu seznámení se záměry Asociace  
polio uvádíme výběr z hlavních zásad  
programového prohlášení:

 ▶ zpracovávat a  konkretizovat specifické pro-
blémy poliomyelitiků,

 ▶ navrhovat příslušná řešení jednotlivých pro-
blémů,

 ▶ spolupracovat se Svazem TP v ČR, se Sdruže-
ním zdravotně postižených v ČR a s Federací 
zdravotně postižených v  oblastech společ-
ných zájmů,

 ▶ spolupracovat s Českou rehabilitační a lékař-
skou společností,

 ▶ podílet se na organizování konferencí, semi-
nářů a školení o problematice polio,

 ▶ pořádat pro členy kursy, rekreace, přednášky, 
zájezdy, sportovní a kulturní akce,

 ▶ navazovat na  kontakty se zahraničím, získá-
vat informace a zkušenosti.

Pro zájemce jsou další informace 
a přihlášky k dispozici na adrese Asociace 
polio, Karlínské nám. 12, 186 03 Praha 8.

Složení výboru Asociace polio
Předseda RNDr. Jiří Fidler, CSc., místopředse-
dové Jan Beyer, František Kohoutek, jednatel-
ka Ing. Anna Kneysová, matrikář Karel Jakub 
Horníček, hospodářka Libuše Hauznerová. 
Členové výboru: Markéta Fidlerová, Ing. Jaro-
slav Diener, doc. MUDr. Miluše Havlová, CSc., ak. 
arch. Miloslav Chaloupka, Ivanka Juřenová, He-
lena Koblíková, Eva Kruská, dr.  Alois Wokoun. 
Revizní komise: předseda Ing.  René Remeš, 
členové Ludmila Kolečkářová, Marie Možíšová.

-MF- 
Foto: Zdenka Jandusová 

Markéta Fidlerová dnes  
Foto: Z. Šišková
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